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I M P O RTA N T
Aquest setmanari no accepta com a 
seues les opinions expressades pels 
col·laboradors, que tenen l’exclusiva 
responsabilitat del text publicat amb la seua 
firma, ni es fa responsable de l’autenticitat 
de la publicitat. Les col·laboracions ens 
poden fer arribar per correu electrònic 
a diariet@vinaros.es i no podran 
sobrepassar les 25 línies en Times New 
Roman (cp.12), excepte en el cas de partits 
polítics amb representació municipal que 
tenen assignat un espai fix. En l’original, hi 
haurà de constar la firma i figurar el nom, 
cognoms, domicili, telèfon, fotocòpia del 
DNI de l’autor, o bé, en el cas d’entitats, del 
representant responsable. No s’admetran 
pseudònims. La direcció no es compromet 
a publicar les col·laboracions que arriben 
després del dimarts a les 13 hores.

En escrits que requerisquen resposta sols 
s’admetrà un torn de rèplica.

VinaròsE L  D I A R I E T

Redacció

Vinaròs va disfrutar el passat cap de setmana de la primera fira de nadal amb 24 comerços locals participants. La fira 
va ser inaugurada el divendres a la vesprada amb una actuació dels Camaraes i va estar oberta fins diumenge  a les  
21 hores. Els visitants van poder trobar en ella des de productes de tèxtil, complements o joguets a dolços nadalencs 
fets per obradors, en ser la  iniciativa fruit de la col·laboració de l’Ajuntament, l’associació Vinaròs Centre Viu, la 
Associació de Comerciants, l’associació d’hostaleria i el Grup de Pastissers de la localitat.   

També comptava amb activitats i tallers per al públic infantil i familiar, com pintacares, un arbre dels desitjos, un 
photocall, una bústia on deixar les cartes a papà Noel i els reis o teatre al carrer.

Vinaròs celebra la Fira de comerç de Nadal

Les tasques han consistit en la reparació dels desperfectes per a millorar la seguretat
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A partir d’un escrit de la Mancomunitat Taula del 
Sénia als Presidents Ximo Puig i Pere Aragonés 
sobre el riu Sénia i el seu entorn, per delegació 
dels Presidents, avui 17/12/21 han visitat el 
Territori Sénia responsables de Presidència dels 
dos Governs, reunint-se amb la Mancomunitat i 
els Alcaldes dels pobles que toquen al riu Sénia.

La delegació valenciana la presidia Alfred Boix, 
Secretari Autonòmic Promoció Institucional, i 
anaven també Antoni Such, Director General 
Administració Local, Mª Fernanda Escribano, 
Directora General Promoció Institucional i 
Jeannette Segarra, Directora General Agència 
Valenciana Antidespoblament.
La delegació catalana la presidia David 

Rodríguez, Secretari de Governs Locals i anava 
també Montserrat Fornells, Directora General 
Administració Local i Albert Salvadó Delegat a les 
Terres de l’Ebre.
Per la Mancomunitat i Ajuntaments, en absència 
del President per malaltia, estava la Gerent, Mª 
Teresa Adell, i diversos Alcaldes i Alcaldesses: 
Vinaròs (Guillem Alsina), Alcanar (Joan Roig), 
Ulldecona (Núria Ventura), la Sénia (J. Ramón 
Bellaubí), Rossell (Evaristo Martí) i Sant Rafel del 
Riu (Domingo Giner).          
La visita ha començat a la desembocadura del 
riu Sénia: Sòl de Riu, un paratge natural de gran 
valor, i s’han visitat també els tres punts o passos 
que es consideren en pitjor estat de conservació i 
seguretat: els ponts del molí Bordales i el molí de 

l’Om (entre S. Rafel del Riu i Ulldecona) i el pont de 
Malany a la CV-105 (entre Rossell i la Sénia).
Al molí la Vella de la Sénia s’ha fet una reunió de 
treball plantejant en primer lloc  la necessitat de 
millora de la seguretat dels 3 ponts esmentats. 
A més, s’han abordat diverses problemàtiques 
compartides per tots els municipis: salut, emer-
gències, turisme, educació, comunicacions, ocu-
pació i d’altres temes... A la vista de tot això, els 
mateixos responsables dels 2 governs han plan-
tejat la conveniència d’estudiar la possibilitat de 
signar un Conveni marc de col·laboració entre les 
3 institucions: Generalitat Valenciana, Generalitat 
de Catalunya i Mancomunitat Taula del Sénia, que 
es pogués anar ampliant als diferents temes plan-
tejats successivament.

Els governs valencià i català obren vies de col·laboració 
per desenvolupar projectes conjunts

La Regidoria d’Obres i Serveis ha finalitzat les feines d’adequació de la plaça de bous. En concret 
les tasques han consistit en la millora de l’estructura de la part sud-oest del recinte, que per 
danys estructurals havia ocasionat el seu tancament perimetral. A més, s’ha aprofitat per a 
realitzar treballs d’impermeabilització de la solera i s’han previst noves actuacions en el forjat, 
actualment amb danys per oxidació com a conseqüència de les humitats, tant amb origen 
atmosfèric com de filtració de pluja.
L’empresa Aguilera Promociones 5 ha sigut l’encarregada de realitzar les obres de reparació 
amb una inversió 48.300€ (IVA inclòs) durant un dos mesos.
D’altra banda, la regidora d’Obres i Serveis, Carmen Morellà, ha indicat que “paral·lelament 
des dels serveis tècnics es treballa en el projecte per adaptar la plaça de bous a la normativa 
d’espectacles amb noves sortides d’emergència i totes les intervencions necessàries per 
adaptar l’espai a la legislació vigent”. Així mateix, també es disposa d’un projecte per a millorar 
l’estructura en la part est, que presenta les mateixes deficiències on s’ha actuat aquest any.
Per acabar, Morellà assenyalava que aquestes millores, se sumen a les ja realitzades durant 
aquest 2021 amb el pintat de tota la zona interior per la Brigada Municipal i renovació de fustes.

L’Ajuntament adequa la plaça de bous
Les tasques han consistit en la reparació dels desperfectes per a millorar la seguretat
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Pz. Agustín Comes, 5, Bajo · VINARÒS
www.estate-vinaros.com  estate.vinaros@gmail.com

+34 964 82 50 48

¡ Feliz Navidad !

Somos especialistas en vender tu casa de manera seria y profesional, 
sin que tengas que preocuparte de nada

Vinaròs ha sigut una de les localitats beneficiàries 
de les ajudes per al desenvolupament dels 
plans d’acció local inclosos en l’Agenda Urbana 
Espanyola. Aquesta iniciativa és un document 
estratègic alineat amb els Objectius de 
Desenvolupament Sostenible, l’Agenda Urbana 
de les Nacions Unides i l’Agenda Urbana de la Unió 
Europea entre altres.
L’objectiu d’aquesta planificació estratègica és 
conjuntar les línies d’actuació i objectius de les 
polítiques europees, dels governs nacionals 
i autonòmics, amb les polítiques municipals, 
amb el full de ruta d’un desenvolupament urbà 
sostenible de les ciutats, garantint un creixement 
just, equitatiu i respectuós del municipi.
El regidor de Innovació Digital i Transició Ecològica, 
Hugo Romero, es mostrava satisfet per haver sigut 
Vinaròs un dels 121 municipis de tota Espanya, “fet 
que ens permetrà rebre una ajuda econòmica de 
150.000€ per a definir l’estratègia del Pla d’Acció 
Local amb projectes per al creixement sostenible 
de la ciutat incloent els objectius ODS dins 
l’agenda municipal”. Romero assenyalava que la 
definició d’aquesta Agenda Urbana va alineada 
amb els fons europeus de recuperació i resiliència 
Next Generation, els quals poden suposar una 
molt bona oportunitat per al desenvolupament 
de la ciutat i aquest Pla d’Acció ens posiciona per a 
l’obtenció d’aquests.
Per la seua banda, el regidor d’Urbanisme, José 
Chaler, també es mostrava satisfet per l’elecció 
de Vinaròs, juntament amb els municipis de 
Castelló i Vila-real a la província. Segons afegia 
“aquesta subvenció és un pas molt important 
perquè permetrà redactar les actuacions del Pla 
d’Acció Local per fer que Vinaròs cresque amb un 
urbanisme responsable i sostenible amb l’entorn. 
Assenyalava també que aquesta subvenció 
s’afegirà a la línia de treball dels projectes 
de l’Estratègia de Desenvolupament Urbà 
Sostenible i Integrat, EDUSI, del Fons Europeu de 
Desenvolupament Regional (FEDER).

Chaler també ha afegit que “l’Agenda Urbana 
de Vinaròs té en consideració els diferents plans 
estratègics de la ciutat, que juntament amb 
l’experiència de l’Estratègia DUSI, ha fet que el 
Ministeri de Transports, Mobilitat i Agenda Urbana, 
ens escollisca com a projecte pilot d’aquestes 
subvencions per realitzar els plans d’Acció que 
han de servir per a millorar la ciutat amb línies 
com el Bulevard Baix Maestrat com a un nou eix de 
mobilitat urbana (antiga N340), la regeneració del 
casc històric o rehabilitació de zones vulnerables”.

Vinaròs rebrà 
150.000€ per 

elaborar el pla 
d’acció “Agenda 

Urbana 2030”
La proposta presentada per 

l’Ajuntament ha sigut una de les 
121 escollides de tota Espanya 

per part del Ministeri de 
Transports, Mobilitat i Agenda 

Urbana

La Regidoria d’Obres i Serveis ha programat 
per aquest Nadal una millora de la prestació 
de recollida de paper i cartó amb motiu de 
l’augment que es genera d’aquest residus 
com a conseqüència de les compres.
S’ha treballat conjuntament amb l’empresa 
concessionària de la gestió de recollida 
de residus per incrementar el nombre de 
freqüències de retirada dels contenidors. 
En concret, s’augmentarà un 25% la 
recollida d’aquesta fracció, a més, se 
situaran més unitats de contenidors en la 
via pública, especialment on l’espai urbà ho 
permet, incrementant així la capacitat de 
contenització.
Durant el mes de desembre del 2020, es 
van recollir 55.580kg, mentre que al mes 
de gener 59.400kg de paper i cartó. Es 
tracta de dos mesos on s’augmenta la 
recollida d’aquest residu donat les festes i la 
quantitat d’embolcalls que es generen.
També s’ha optat per a una campanya a 
les xarxes socials amb el lema “Recicla a 
Vinaròs amb el Pare Noel”, enfocada als 
més petits de la casa, per a que aquestes 
festes els embolcall i les caixes es reciclen 
adequadament.
La regidora d’Obres i Serveis, Carmen 
Morellà, ha destacat que “és important la 
separació de les nostres deixalles i dipositar-
les correctament en els contenidors, 
sobretot durant les festes nadalenques, que 
és quan s’incrementa la quantitat de residus, 
especialment vidre i cartó”. D’altra banda, 

L’Ajuntament inicia una campanya 
de conscienciació per fomentar el 

reciclatge durant les festes nadalenques

també destacava que per evitar problemes de males olors, 
els residus del contenidor gris s’han de dipositar a partir de 
les 21:00 hores, donat que la recollida d’aquesta fracció és 
nocturna.

El portavoz municipal del Partido Popular en el Ayuntamiento de Vinaròs, 
Juan Amat, ha denunciado “los graves problemas de aparcamiento 
existentes en la ciudad tras la supresión de la zona azul, como consecuencia 
de la nefasta gestión del gobierno de Alsina, y que está perjudicando a 
todos los vinarocenses y sobre todo al comercio local”. Amat ha recordado 
que “llevamos más de tres meses sin ninguna solución por parte de quienes 
causaron un problema del que advertimos durante mucho tiempo. Hoy, 
lamentablemente, la falta de plazas de aparcamiento se ha convertido 
en habitual justo en la época en la que nuestro comercio más plazas de 
aparcamiento necesita para atraer a vecinos y visitantes”. Los populares 
han lamentado también que “una vez más, ante los problemas, tenemos 
un Alcalde que está ausente y que únicamente ofrece su silencio como 
respuesta”.  Amat finalizaba reprochando al alcalde su inacción. “Alsina 
creó el problema y ahora se esconde al no ser capaz de aportar soluciones. 
No ha querido ni sacar un plan de incentivos para comprar en Vinaròs 
simplemente porque quien lo proponía era el PP”.

El PP denuncia la falta de aparcamiento 
en plena campaña comercial de Navidad
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El Partido Popular denunció el pasado año que el Ayuntamiento de Vinaròs dejó perder 
una subvención de la Generalitat Valenciana por no haber sacado una línea de ayudas al 
comercio local. “Desde el tripartito se negó ese extremo, pero ahora, un año después, el 
DOCV certifica que era el Partido Popular quien tenía razón y el comercio de Vinaròs se vio 
privado de esas ayudas”, indica el portavoz adjunto del partido, Lluís Gandia.
El portavoz popular señala que “en la resolución de este año vemos como la Generalitat 
Valenciana, con fondos europeos, subvencionará al Ayuntamiento de Vinaròs el 50% de 
las ayudas que se han otorgado al comercio local, por lo que se demuestra que si en 2020 
hubieran habilitado esa línea de ayudas también se hubiera obtenido la subvención”.
Gandía señalaba que “nos alegramos de recibir esta subvención pero es una demostración 
más de las mentiras que nos contó el pasado año el tripartito. La mayoría de los 
Ayuntamientos ha recibido esta subvención el pasado año y este, pero en Vinaròs el 
tripartito ni quiso ni supo ayudar al comercio local y por eso tuvo que mentir para justificar 
la pérdida de la subvención”.

Gandia: “Vinaròs recibe este año la subvención para el comercio 
que en 2020 no solicitó por no ayudar al comercio local”

El primer tinent d’alcalde i regidor de Promoció de 
la Ciutat i Inteŕes Turístic, Marc Albella, ha anunciat 
que el comité de distinció del SICTED, el Sistema 
Estatal de Qualitat de les Destinacions Turístiques, 
celebrat a Madrid aquest 15 de desembre, ha 
concedit nou noves distincions a establiments 
de Vinaròs que han acreditat el compliment dels 
requisits establerts per a assolir aquesta distinció 
de qualitat. 
Els establiments distingits són Pastisseria La 
Lionesa, geladeria Milano, Halcón Viajes, Vinataxi, 
restaurant Rafel lo Cristalero, hotel Duc de 
Vendôme, pensió Vinalux Resort, apartaments 

Vinaròs Sunset i el servei públic de la Tourist Info 
Vinaròs.
A més a més, amb aquests nou distingits per 
primera vegada, més els altres establiments que 
també han renovat amb èxit la seua distinció Viajes 
Maestrazgo, Davima Rent a Car, restaurant La Isla, 
restaurant Bergantin, hotel Nou Casablanca, RH 
Vinaròs Playa, RH Aura, i apartaments Adaptados.
com, en total són 17 els serveis turístics de Vinaròs 
que formen part del Sistema de Qualitat Turística 
Espanyola (SICTED). 
Recordem que el SICTED és un projecte de millora 
de la qualitat de les destinacions turístiques 

promogut per la Secretaria d’Estat de Turisme 
(SET), amb el suport de la Federació Espanyola 
de Municipis i Províncies (FEMP), que treballa 
amb empreses/serveis turístics amb l’objectiu 
últim de millorar l’experiència i satisfacció del 
turista. 
El regidor Albella dona l’enhorabona a aquests 
establiments i serveis que han fet un esforç al llarg 
de l’any assistint a totes les formacions, malgrat la 
situació actual i han treballat en pro de la qualitat 
per junts consolidar una destinació turística 
enfocada a la millora contínua i a augmentar la 
satisfacció de les persones que ens visiten.

Nou establiments 
de Vinaròs 

aconsegueixen el 
segell de qualitat 
turística SICTED

Pastisseria La Lionesa, geladeria 
Milano, Halcón Viajes, Vinataxi, 

restaurant Rafel lo Cristalero, hotel 
Duc de Vendôme, pensió Vinalux 

Resort, apartaments Vinaròs Sunset 
i el servei públic de la Tourist Info 

Vinaròs
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L’Ajuntament instal·la càmeres de videovigilància 
als polígons industrials

La Conselleria de Sanitat Universal i Salut Pública ha fet un 
important pas endavant perquè el nou centre de salut de Vinaròs 
puga ser una realitat, amb l’adjudicació de la redacció del projecte. 
L’empresa UTE COR ASOC SL+ ESTUDI PSP ARQUITECTURA SLP serà 
l’encarregada de realitzar la tasca amb una inversió de 267.750€ 
més IVA.
L’alcalde, Guillem Alsina, ha qualificat aquesta notícia de molt 
positiva per a Vinaròs i ha destacat que és una mostra del 
compromís de la Generalitat per oferir una assistència sanitària 
de qualitat. Segons afegia “el segon centre de salut ajudarà a 
descongestionar l’actual centre del carrer de l’Arxipreste Bono, 
així també com l’Hospital Comarcal, fet que suposarà millorar 
l’assistència sanitària”.
La nova infraestructura s’ubicarà a l’avinguda de Leopold Querol i 
comptarà amb una superfície construïda de 3.217 metres quadrats, 
que inclourà els serveis de Medicina Familiar i Medicina Pediàtrica, 
a més del recurs de Salut Mental, que actualment es troba a 
l’Hospital Comarcal.
Pel que fa als detalls del projecte, el nou centre constarà de dues 
plantes: planta baixa i primera planta. La planta baixa disposarà de 
recepció, àrea d’extraccions i tractaments, àrea de Pediatria, Unitat 
de Salut Mental d’Adults i també la Unitat de Salut Mental Intanto-
juvenil. Així mateix, també acollirà el Punt d’Atenció Continuada, 
sala d’espera i magatzem de farmàcia, entre altres.
Quant a la primera planta, disposarà de l’àrea de Medicina de 

Sanitat adjudica per 323.000 € el projecte 
del centre de salut Vinaròs II

Família i Especialitats, amb consulta d’Oftalmologia, Sala de Tècniques d’Oftalmologia, 
consulta de Traumatologia i sala d’esperes, a més de vestuaris per al personal mèdic i 
administració.
El nou centre de salut apostarà per l’eficiència energètica perquè tinga un consum elèctric 
reduït, a més d’atorgar especial atenció a la humanització per crear un disseny que siga 
acollidor per als pacients.

L’alcalde de Vinaròs, Guillem Alsina, ha dirigit una carta al president de la Comunitat, Ximo Puig, lamentant la utilització del topònim “Vinaroz” i no “Vinaròs” en la 
campanya de la Generalitat “El Nadal és valencià”. 
En aquesta carta, Alsina lamenta que “en la versió castellana d’aquesta campanya figuren noms que no corresponen amb els noms oficials dels nostres topònims 
i que a nosaltres, com a vinarossencs, i a mi com a alcalde, ens han sorprès negativament”.
Alsina recorda en la carta que “el 2 d’abril de 1980 el ple de l’Ajuntament va acordar aprovar el canvi de denominació del municipi i va substituir “Vinaroz” per 
“Vinaròs” i que “el mateix acord va adoptar el Ple del Consell el 3 de novembre del mateix any”. A més, “en el Registre d’Entitats Locals del Ministeri d’Administracions 
Públiques està la denominació “Vinaròs” com a única oficial amb data d’inscripció de 12 de novembre de 1986”.
 “És per això que ens ha desconcertat que després de 30 anys no es faça servir el nom oficial de la 
nostra ciutat en una campanya nascuda de la Generalitat Valenciana, i esperem que puga resoldre 
aquest error al més aviat possible i es prenguen les mesures oportunes perquè no torne a ocórrer”.
Alsina conclou la carta convidant a Puig a ser l’ambaixador de la campanya Som de Vinaròs i que 
s’interesse personalment perquè la Generalitat Valenciana “faça sempre ús del topònim oficial”.

Queixa de l’alcalde a Ximo Puig per la utilització del topònim 
“Vinaroz” a una campanya de Nadal impulsada per la Generalitat
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L’objectiu és unir les empreses d’un mateix 
polígon en una entitat per tenir més força a 
l’hora de demanar ajudes i subvencions a les 

administracions per a la modernització i la millora 
de la competitivitat

La Plataforma Ciutadana per la Reobertura del JJ Cinema de Vinaròs va celebrar el passat 
19 de desembre una assemblea a la Casa de Cultura de la localitat, on comunicaren 
als assistents i als mitjans de comunicació, quines havien siguts les darreres gestions 
realitzades i en quin punt estaven les negociacions amb totes les parts implicades en la 
reobertura.
Cal recordar que el passat 31 d´agost es va aprovar per unanimitat al ple de l’Ajuntament 
una moció on es recollia la voluntat de la ciutadania per recuperar aquesta activitat 
cultural amb la reobertura d´aquesta cèntrica sala per a la projecció de cinema en totes 
les seues vessants.
Val a dir que durant aquest quatre mesos la Plataforma no ha estat parada, si més no 
tot el contrari, encara que ha volgut ser prudent i no fer declaracions fins a aconseguir 
una reunió entre totes les parts implicades, tal i com s´indica a la moció aprovada al 
ple. Gràcies a la insistència d´aquesta plataforma ciutadana es va celebrar per fi aquest 
reunió al Ajuntament de la ciutat el 14 de desembre. Desde la plataforma es va demanar 
un esforç per arribar a un acord de mínims, de forma que es puga aconseguir el propòsit 
de reobrir el JJ quan abans sigui possible, tal i com la ciutadania de Vinaròs va demanar.
D´aquesta reunió podem destacar que el equip de govern no pareix tindre com a 
prioritat la seua reobertura, ja que el que havia sigut un compromís aprovat al ple ara 
s´ha convertit només en una declaració de bona voluntat sense que s´hagués fet cap 
iniciativa per tal d´afavorir la seua reobertura. Un exemple és el fet que encara no han 
“trobat” la fórmula legal per a donar la subvenció a la empresa que hauria de fer-se càrrec 
de gestionar el cinema.
També la reiterada negativa a col·laborar en la resolució de les
mancances que pogués presentar el local i que encara no s´han concretat formalment, 
ja que no s´ha fet públic cap estudi tècnic de les instal·lacions per part de la Regidoria 
d´Urbanisme. El JJ Cinema és un local que hem pogut
comprovar que està en molt bon estat i amb llicencia en vigor, de forma que es podria 
reobrir imminentment si realment hi haguera voluntat.
Traem en positiu la encara bona disposició del propietaris del immoble pel que fa al 
lloguer del local, malgrat que durant uns mesos s´anara pregonant sense fonaments que 
s´estava estudiant la compra del local.
I també en positiu, el grau d´implicació del empresari que està interessat en la gestió 

Plataforma Ciutadana per la Reobertura del JJ Cinema

La Plataforma Ciutadana per a la Reobertura del JJ Cinema continua 
endavant amb la reivindicació i les gestions per a que sigue una realitat

del Cinema, on ha manifestat obertament quina infraestructura 
està disposat a ficar d´inici per a condicionar la sala a les necessitat 
actuals, com per
exemple la renovació de les butaques i el equip de so entre d´altres.
Aquesta informació s´ha comunicat als assistents a la assemblea i 
als mitjans de comunicació tant en premsa escrita, internet, radio i 
també per televisió, sempre amb un esperit conciliador però també 
reivindicatiu, perquè pensem que l´Ajuntament de Vinaròs no s´ha 
pres seriosament aquesta qüestió. És el moment de demostrar que 
realment el equip de govern aposta per a facilitar la reobertura però 
d´una forma acƟva, aportant solucions als possibles problemes que 
pogueren aparèixer. A començaments d´any està prevista una visita 
a les instal·lacions del JJ Cinema per a comprovar un per un aquells 
aspectes que esdevinguen essencials per a la seua reobertura. A 
aquesta visita s´incorporaran els tècnics del Ajuntament així com a 
perits per part del empresari interessat.
D´aquesta reunió la Plataforma donarà compte a la ciutadania de 
Vinaròs així com als mitjan de comunicació, perquè aconseguir que 
el JJ reobri les seues portes ens beneficia a tots el Vinarossencs.
Perquè el JJ Cinema obert suma, tancat resta.

Pujen a 252 els casos de Covid 19 en els últims 14 dies a Vinaròs

Pujada important dels casos de contagi per Covid 19 a Vinaròs. En els ultims 14 dies ha hagut 252 positius a la ciutat segons les dades que oferix la Generalitat. 
La incidencia acumulda se situa en 874 per cada 100.000 habitants. El 
total de morts des de l’inici de la pandèmia a la ciutat és de 36 persones 
i el total de casos positius 3.518.
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Exhibició de coreografies de Nadal a càrrec de Gentsana. Fotos Mariano Castejón

Repartiment dels lots de Nadal de Caixa Vinaròs

Nadal a Vinaròs

Bon Nadal i  Feliç 2022 !

C/ Sant Francesc, 62 - VINARÒS
Tel. 964 82 60 70 - 617 05 35 34
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La campanya solidària de recollida d’aliments organitzada per Joves Socialistes de 
Vinaròs s’ha saldat amb quilos i quilos recollits a la plaça del mercat per a les famílies 

necessitades. E.F.

Esmuvi Batucada, animant la Fira de Nadal i el centre de la ciutat

La colla de Dolçaina i Tabal, en plena actuació el passat cap de setmana Actuacions d’Esmuvi a l’auditori municipal

Numa Music, actuant a la plaça de l’antic convent de Sant Francesc



25 de desembre de 2021

10

SOCIETAT

La Regidoria de Transició Ecològica, encapçalada per Hugo 
Romero, ha treballat conjuntament amb Apnal-Ecologistes en 
Acció per fer la instal·lació de noves caixes niu en parcs, jardins i 
zones urbanes de la localitat. La finalitat és facilitar la nidificació de 
les aus, especialment  per  les espècies insectívores, fonamentals 
per a lluitar contra la proliferació de plagues com els mosquits.
Cal destacar que les caixes niu instal·lades són les que van construir 
els veïns durant els tallers organitzats per Apnal-Ecologistes en 
Acció durant els mesos de juliol i agost. Des de l’entitat agraeixen a 
la Regidoria de Transició Ecològica i a la Brigada Municipal la seua 
col·laboració per fer possible la col·locació de les caixes, així també 
com als veïns que van participar en els tallers.
El regidor de l’àrea, Hugo Romero, ha destacat que aquesta 
actuació s’afegeix al manteniment de les caixes niu que fa poques 
setmanes també es va realitzar de forma conjunta amb Apnal-
Ecologistes en Acció per comprovar l’estat de les mateixes i fer 
balanç de les nidificacions. Segons afegia la valoració és molt 
positiva amb una ocupació del 37% per gorrions o estornells, a 
més de registrar un 45% d’intent de nidificació.
Romero assenyalava que “aquestes iniciatives ajuden a aportar 
qualitat a la biodiversitat de la fauna de la ciutat, al mateix temps 
que suposa una ajuda molt important a l’hora de combatre 
plagues, entre altres, els mosquits, sobretot durant els mesos de 
l’estiu”.

L’Ajuntament i Apnal-Ecologistes en Acció instal·len 22 noves caixes niu

Inmersos ya de lleno en las fiestas navideñas vinarocenses por los ambientes marítimos

De fiesta por Navidad

Bon Nadal !
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La vinarocense Laura Albiol ha abierto a través de la plataforma www.osoigo.com una campaña 
de adhesión a su reivindicación ante las Cortes Valencianas de  la dotación de más recursos para la 
investigación del cáncer de mama, que ella padece y que se incluyan los estudios genéticos como 
una medida de detección precoz.
Después de contar cómo le detectaron el cáncer, dice que “me hicieron un estudio genético en el 
que encontraron un gen que provoca cáncer de mama y cáncer de ovario de crecimiento rápido. Si 
me lo hubieran detectado antes, igual hubiera podido decidir si me quitaba los ovarios o los pechos 
y reducir riesgos”. “Creo que este estudio es fundamental que se haga y que debería incrementarse 
dentro de la Seguridad Social. Además, si como en mi caso te sale que el cáncer es genético deberían 
también hacerle las pruebas a los descendientes directos. Es una manera de aumentar las medidas 
de detección precoz, ya que nosotros ya somos portadores de ese gen” añade. También considera 

A l’estiu per l’ombra, i a l’hivern pel Sol

A l’hivern fornera, a l’estiu tavernera

A l’hivern, el millor amic és un bon abric

A la vora del riu no faces niu, 
ni en hivern ni en estiu

Des de que el Nadal no és passat no es dona 
l’hivern com començat

Fred d’hivern i calor d’estiu la salut reviu

Hivern que molt gela, bona collita de fruita 
espera

L’abric per l’hivern la dona per tot l’any

L’hivern vertader, pels reis el fred primer

Si a l’hivern trona anyada bona

Tant a l’hivern com a l`estiu si podeu dormiu

Si el mussol canta pel gener un altre hivern bé

Qui a l’hivern te prou roba,
a l’estiu en té de sobra

Porc matat hivern solucionat

Nit clara d`hivern, l’endemà dia d’infern

Ni d’hivern ni d`estiu et posses sota el cel viu

Les sopes i el sol, a l’hivern donen consol

Hivern fred, estiu calent

A l’hivern per la moquilla i a l`estiu per la calor 
es bo dur mocador

Com el badall d’en Feliu, que va obrir la boca
a l’hivern i la va tancar a l’estiu

Dites de l’Hivern
Julián Zaragozà

Una vinarocense afectada de cáncer de 
mama pide más recursos para investigación

E.Fonollosa

  T E R T Ú L I A   L I T E R à R I A                                      

ÀGORA   
Club de lectura       Llegir  compartint  és llegir més vegades.... 

 

Divendres, 14 gener,  17.30     

Sala d’actes, Biblioteca Municipal de Vinaròs  

“Los pazos de Ulloa”  
                                                    d’Emilia Pardo Bazán 

 

Presenta el llibre : Rosa Prades 

 

 
“Los pazos de Ulloa” és una 

novel·la d'Emilia Pardo Bazán 
(1851-1921) publicada per 
primera vegada en 1886.  
 

Emilia Pardo Bazán va 
reivindicar un "naturalisme" 
autòcton, en línea amb el creat 
per Zola, de caràcter castís i 
propi de la literatura espanyola. 
Aquesta obra és la saga d'una 
classe social en decadència: 
l'aristocràcia rural gallega. 
Dramàtiques escenes entre 
personatges traçats amb força 
on  descripcions intenses d'una 
estructura política corrupta, 
alternen amb les evocacions del 
camp. No es limita en les seues 
implicacions a una regió, sinó 
que s'inspira en aqueixa 
ambientació per a fer-nos una 
declaració universal de l'època. 

que “es importante que se 
nos visibilice a los pacientes 
oncológicos, que no 
estemos estigmatizados. Yo 
desde el principio me negué 
a ir con peluca y la gente te 
mira… Por eso yo desde 
las redes he intentado dar 
visibilidad a este proceso. 
Que si ves a una mujer sin 
pelo, que no pasa nada es 
algo normal. El cáncer es 
una enfermedad más, es 
más grave pero no pasa 
absolutamente nada. Hay 
que empezar a quitar esos 
estigmas y etiquetas”.
Puestos en contacto con 
Laura, ésta quería resaltar   
su agradecimiento al 
reconocido oncólogo Javier 
Cortés por el gran papel que 
ha jugado en su vida desde 
conocer su enfermedad 
y por ser el responsable 
del International 
Breast Cancer Center 
(IBCC) y la FUNDACIÓN 
CONTIGO,  https://www.
fundacioncontigo.org/  a 
la que dedica grandes 
esfuerzos, de forma 
altruista, todo en pro de la 
lucha contra el cáncer en la 
mujer.
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Turisme espacial i mes enllà (III)

Per Francisco Amat, biòleg

Com ja vàrem dir en Turisme Espacial (I), el passat 
5 de juliol de 2021 Jeff Bezos deixa el seu càrrec 
de director executiu a Amazon en mans del seu 
col·laborador Andy Jassy (53 anys). Bezos queda 
com president executiu, però fa saber que ara 
es vol dedicar totalment a la seva empresa de 
projectes espacials “Blue Origin”, amb el declarat 
objectiu de ser la competència de SpaceX de Elon 
Musk en aquest camp. Ja vàrem dir, resumidament,  
en quines activitats estan en clara competència 
aquests dos “bilionaris filantrops”.: 
Formació de constel·lacions satelitals artificials 
per donar servei de comunicacions per Internet. 
SpaceX es la responsable de la constel·lació 
“Starlink”, ja molt avançada , mentre Blue Origin 
vol començar a desenvolupar la seva constel·lació 
“Kuiper”. Starlink ja disposa de mes de 1600 
satèl·lits en orbita el 2021, amb el projecte de 
col·locar-ne fins a 42.000 en un futur proper. Kuiper 
planteja col·locar-ne 3236, i que ja podria donar 
servei inicialment amb 578, però encara no en 
te cap en orbita. A demés, Kuiper encara no ha 
completat els seus anàlisis de risc d´accidents dels 
equips orbitals, com requereix la Comissió Federal 
de Comunicacions (CFC) dels EEUU, gestió que 
Starlink ja va fer molt abans d´ara.  Aquesta situació 
ha posat molt neguitós a Bezos, que es dedica a 
posar pals a les rodes en quant pot, protestant 
davant de la CFC, per qüestions legals i/o tècniques 
que impliquen a Starlink.

L’ octubre de 2019, SpaceX, mitjançant la CFC, va 
demanar a la Unió Internacional de Comunicacions 
que donessin permís per la inclusió de 30.000 
satèl·lits de la constel·lació Starlink, en l´espectre 
espacial, que se sumarien als 12.000 aprovats 
recentment. Musk recolza aquestes peticions 
basant-se en que ja te acords formals amb moltes 
empreses, entre elles Microsoft Azure i Google Club 
Platform, a les que facilitaria serveis fixes i fiables 
amb la constel·lació Starlink. De moment Starlink ja 
te mes de 100.000 usuaris en 14 països, i mes de 
500.000 peticions de potencials clients.

L’Administració Federal americana i la Unió 
Internacional de Comunicacions han de començar 
a ser molt mes estrictes en donar aquests permisos. 
Molts membres de la Comunitat Internacional 
d´Astrònoms han manifestat enorme preocupació 
per la possible saturació satelital del entorn orbital 
de la Terra, que ja està molt ple de satèl·lits actius i 
fora de servei, així com de restes d´aeronaus, i altres 
materials que ja es consideren com “escombraries 
espacials” que poden causar multitud de 
problemes. En el cas dels astrònoms es tracta de 
que els artefactes orbitals dificulten la observació 
amb els telescopis, causant reflexes o traçant 
abundantíssims rastres de les seves trajectòries. 
Musk ja s´ha manifestat, reconeixent aquests 
inconvenients, en fabricar els últims satèl·lits amb 
materials que redueixin la brillantor, i de dotar-los 
amb propulsió a base de motors d´ions de kripton 
que, en acabar la seva vida útil, els fa desorbitar i 
desaparèixer de la escombraria orbital.

Cal dir en aquest aspecte que això de les 
constel·lacions ja es un veritable escàndol a nivell 
mundial. El Sr. Branson, de Virgin Galactic, amic de 

Musk, però rival en la cursa de turisme espacial, 
opera la constel·lació  One Web, que va començar 
enlairant 6 satèl·lits el 2019, en va afegir un gran lot 
el 2020. Ara en te 74 operatius, amb el que pretén 
oferir també connexió a Internet a escala mundial 
a partir de 2021.  La empresa coreana Samsung 
també te intenció de crear la seva segons un 
projecte que inclouria 4600 satèl·lits, en una orbita 
terrestre baixa per reduir els temps de resposta o el 
que s´anomena la latència, tot i que això es el que 
pretenen totes les constel·lacions mes modernes. 

Cercant informació a Internet es poden trobar 
unes set companyies amb intenció de establir 
constel·lacions de satèl·lits per donar servei de 
comunicacions, pràcticament totes americanes o 
en col·laboració amb grups europeus. 
Com no podia ser menys, la Xina també aspira 
als grans números en qüestió de satel·lits 
i constel·lacions.  Hi ha dues companyies 
contractistes del Programa Espacial Xinés: China 
Aerospacial Science and Technology Corporation 
(CASC) i China Aerospacial Science and Industry 
Corporation (CASIC), empreses publiques, amb 
programes també de nom molt similar: Hongyan 
i Hongyun (??!!), que aspiren a col·locar 320 i 156 
satel·lits, entre 2022 i 2023, respectivament. 

Una descripció detallada de les constel·lacions 
existents, des de quan hi son, del nombre de satèl·lis 
que comporten, dels països que en volen seguir 
instal·lant, està disponible a Internet. El fet es que 
hi ha una multitud de satèl·lits artificials instal·lats 
per molts països. Poden ser geoestacionaris a gran 
alçada (36.000 km), i constel·lacions de orbita baixa 
(550 a 800 km), de comunicacions, de navegació o 
de posicionament geogràfic, de vigilància de tota 
mena (alguns espies), que una hora o altre entraran 
a formar part del fenomen de les “escombraries 
espacials”, que ja comença a ser molt preocupant 
per totes les activitats que es desenvolupen per 
damunt dels nostres caps. 

Programa de NASA per tornar a la Lluna el 2024.  
El passat mes d´abril de 2021 la NASA va concedir 
a SpaceX el contracte per desenvolupar la nau que  
li permetrà  comptar amb el Sistema d´Aterratge 
Humà (HLS)  pels propers viatges a la Lluna, dins del 
programa “Artemis 2” a partir de 2024.. El contracte 
te un valor de  2900 milions de US$. Aquesta 
decisió no ha agradat gens a altres empreses que 
es presentaven en competència al contracte, entre 
elles Dynetics i Blue Origin, que s´havia associat a 
altres empreses com Lockhhed Martin, Northrop 
Grumman, amb intenció de presentar un projecte 
alternatiu al de SpaceX.  Blue Origin ha reaccionat 
amb una protesta per la decisió de NASA, que 
la Oficina de Responsabilitats (GAO) del govern 
americà ha rebutjat recentment.
Però Bezos ha seguit  amb plets. Va presentar una 
demanda o querella al Tribunal de Reclamacions 
Federals dels EEUU a Washington D.C., considerant 
que la licitació de la NASA, favorable a SpaceX, 
“procedia d´una avaluació il·legal i inapropiada”. El 
4 de novembre el Tribunal de Reclamacions també 
ha fallat contra Blue Origin.
De fet NASA havia sol·licitat al govern americà 
3300 milions US$ per acomplir tot el projecte 

HLS. El Congres no mes li va concedir 850 milions. 
NASA hauria d´afegir poc mes de 2000 milions per 
acomplir el contracte amb SpaceX de Musk. A tot 
això en Bezos va arribar a proposar a NASA que la 
seva empresa (bàsicament Amazon) podria afegir 
una contribució milmilionaria , de mes de 2000 
milions de US$, per recolzar el seu projecte. 

Aquesta situació, a mi en particular, em recorda 
aquell personatge, ridiculitzat per Xavi Castillo, del 
valencià barroer que exclama: “Açó ho pague jo 
!!”. Als EEUU tot es vist amb bastant enuig contra 
Bezos, tant en els mitjans públics com privats, doncs 
la ciutadania americana es molt entusiasta de les 
proeses dels seus herois espacials, especialment 
de Musk i la seva empresa SpaceX. El fet es que així 
s´està retardant la continuïtat del projecte de NASA.
Les polèmiques que porten enfrontant els dos 
multimilionaris, des de fa quasi 17 anys, tenen a 
veure amb els dos projectes anteriors, així com amb 
en el disseny i fabricació de taxis robotitzats, amb 
les tendències descaradament monopolístiques 
de Amazon, amb les patents dels projectes en que 
estan embolicades les dues empreses, amb les 
acusacions mútues de robatori de tecnologia i de 
recursos humans, inclús en la maliciosa utilització 
de la pandèmia de COVID 19 per fer mes diners. 

Aquestes polèmiques també tenen molt 
protagonisme en les xarxes socials americanes. El 
dos protagonistes son molt afeccionats a expressar-
se via Tweeter o Facebook. Pot ser Musk es mes 
present en aquests mitjans que Bezos. Es prou 
mes extravertit. En la abundantíssima relació que 
Musk ofereix, tant a detractors com a partidaris, en 
les xarxes, s´hi poden trobar manifestacions molt 
curioses del personatge, com quan arriba a dir, 
referint-se a Bezos: “Ben mirat, he fet tot el possible 
per donar-li bons consells, que ell ha ignorat en 
gran mesura”. Bezos no es tan empàtic, es prou mes 
reservat, i no es prodiga massa en aquest intercanvi.
Be, aleshores cal esperar a la resposta final de NASA, 
i com actuarà davant de les acusacions de Bezos. 
I Musk mentre tan s´ha mantingut enormement 
discret i contingut a les xarxes, el que no acostuma a 
fer, com ja s´ha dit.  Però te clar que la disputa entre 
amb dos, i entre les seves empreses i projectes, cal 
resoldre-la a l´espai i no als jutjats. I allí  SpaceX te 
totes les de guanyar, perquè el currículum que te 
en quant a realitzacions tècniques és immillorable.

Cal afegir, lamentablement, que Blue Origin de 
Jeff Bezos està desenvolupant una cultura bastant 
tòxica en la empresa, criticada abastament per 
empleats i ex empleats, segons la qual es veu 
prou afectada la presa de decisions importants, es 
motiva una baixa moral de treball i una excessiva 
rotació de personal que, finalment, es tradueix en 
retards significatius en la realització de projectes 
importants, que amplifiquen la desavantatge que 
la separa dels assoliments de SpaceX en molts 
camps d´activitat competitiva.

(continuarà)

BEZOS versus MUSK
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El dia 13 de desembre a les 11:20 hores va tenir lloc a l’aula polivalent de 
l’IES José Vilaplana una conferència de la mà de l’economista i professor 
de polítiques públiques, Germà Bel i Queralt. Catedràtic d’economia per la 
Universitat de Barcelona, dirigeix actualment l’Observatory of Public Policies 
Analysis & Evaluation (OAO-UB) i és l’editor de la revista Local Government 
Studies.
La xerrada, orientada a l’alumnat de 2n de Batxillerat de l’àmbit social i a 
l’alumnat que cursa l’assignatura d’economia de 1r de Batxillerat, va versar 
sobre la motivació de les persones en la societat actual amb un marcat 
valor afegit al voltant de les actituds i aptituds que s’han de tenir a l’hora 
d’emprendre o perseguir un objectiu en la vida.  Amb tot, va esdevenir una 
jornada molt interessant amb continguts transversals de caire econòmic, 
històric i filosòfic, oberta totalment a la reflexió del nostre alumnat.

Xerrada de Germà Bel 
a l’IES Vilaplana

E.F.
El CEIP Sant Sebastià de Vinaròs va celebrar dijous 16 de desembre una fira 
solidària per recaptar ajudes per als afectats pel volcà de La Palma. S’han 
aconseguit 1.500 euros amb la venda de nombrosos treballs manuals fets per 
l’alumnat del centre. La setmana vinent, la fira es repetirà a l’escola de la Sénia i 
en acabar, els diners recaptats en totes dues escoles s’enviaran conjuntament a 
les Canàries. Aquesta iniciativa ha estat gestionada per mestres jubilats del Sant 
Sebastià.

Les escoles Sant Sebastià 
de Vinaròs i la de la Sénia 

recapten ajuda per a La Palma

Un aparador de maquetes ‘Lego’

“Xicoteta” mostra de maquetes dins de l’infinit univers de Lego, 
de Xavier Marmaña
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Salvador Quinzá Macip
El pasado domingo día 19 del presente mes de diciembre, tuvo lugar en el 
“Envelat de L´Atlàntic” de nuestra ciudad de Vinaròs, el tradicional concierto 
de Navidad que cada año nos regala “La Alianza”. Este año se pudo realizar a las 
12 horas con sol y en un lugar semi-cerrado donde se pudieron mantener las 
normas de la Covid-19.
Este concierto como los anteriores, estuvo presentado por Ángela Caballer, la 
cual dio la bienvenida a las autoridades presentes con nuestro alcalde a la ca-
beza, familiares, amigos y público en general. Nos invitaba a escuchar música, 
de la buena.
El programa fue el siguiente:

PROGRAMA 
Reals focs d’artifici G. F. Handel
Simfonia Clàssica  Ted Huggens
Allegro animato
Andante con expresione
Rondó presto
L’Arlessiene (suite nº2) George Bizet
 Andante sostenuto
  II.  Intermezzo
  III. Minuet
 IV. Farandole
Flauta solista: Nuria Roda Parra
A Christmas Carol Fantasy Arrg. Takashi Hoshide
Director: José Ramón Renovell Renovell 

Tal como presenta Ángela, nos fue informando en cada pieza que tenían que 
interpretar, de su historia, clase musical, momentos y un largo  etc. que siem-

pre le estaremos agradecidos.
El concierto constó de cuatro piezas. Escuchamos a G.F. Jandel en la interpreta-
ción de “Fuegos de artificio” en que nos habla la pieza de la guerra de la Corona 
de Austria en 1748. Siguió con la pieza “Sinfonía clásica” del compositor Ted 
Huggens, pese a ser uh compositor moderno, corresponde al principio de la 
época clásica. Siguieron con la obra “La arlesiana” (suite nº2) del compositor 
George Bizet con cuatro movimiento. En el tercero intervino como flauta so-
lista Núria Roda Parra, la cual hizo una muy buena interpretación, pese a su 
juventud.
Por último según el programa, nos deleitaron con un “pupùrri” de villancicos 
navideños, bajo el título de “A chistmas Carol Fantasy”, concretamente de siete 
de los más populares villancicos.
Dirigió el concierto José Ramón Renovell Renovell, el cual nos tiene acostum-
brados a regalarnos un “bis” al final. Pes este es el “bis” clásico que nos regaló, 
la “Marcha Dadetzky”. Interpretado por la banda sinfónica y por las palmas de 
los asistentes.
Al finalizar el concierto José Ramón Renovell Renovell dirigió unas palabras de 
agradecimiento a músicos, sociedad y entidades en general que han hecho 
posible este y los últimos conciertos, y felicitaba las Navidades y próximo año 
nuevo 2022 a todo el público asistente a este “Concert de Nadal”.
Regalo de Navidad
Deseó el director José Ramón Renovell regalarnos un bue n regalo de Navidad 
interpretando por primera ocasión la primera y segunda obras del programa.
Un buen concierto, un entretenido concierto, una buena temperatura con sol, 
y una agradable matinal de principios de la Navidad.
Mis felicitaciones a los músicos, al director, a la Societat Musica “La Alianza” y a 
todos los lectores.
Feliz Navidad 2021.

Extraordinario Concierto Banda Sinfónica 
de la Societat Musical “La Alianza” Nadal 2021
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Presentó Ángela Caballer

Solista Núria Roda Parra

Autoridades municipales

Director J.R.Renovell

¡Les desea Feliz Navidad!
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L’actriu vinarossenca Arantxa Ma-
yordomo ha guanyat el premi a la 
millor actriu per la seua interpreta-
ció en l’obra «L’inesperat» en el 39 
Concurs de Teatre Vila de Mislata, 
un certamen de teatre en valencià 
per a companyies no professio-
nals considerat el de major presti-
gi d’aquestes característiques i de 
més trajectòria en la Comunitat 
Valenciana.
La intèrpret ha compartit el premi 
ex aequo amb les dos companyes 
de repartiment, Estefanía Arenas i 
Paula Martínez, amb qui conforma 
la companyia Inesperades Act Tea-
tre, on el vinarossenc, Pablo Martí-
nez Albiol, forma part com a tècnic 
de so i il·luminació.
L’obra  «L’inesperat», de Fabrice 
Melquiot, a més a més va guanyar 

La vinarossenca Arantxa Mayordomo, millor actriu 
en el XXXIX Concurs de Teatre Vila de Mislata

el 1r premi a millor espectacle del dit concurs de teatre. Una 
història d’amor i de superació que explica com, moltes ve-
gades, ens hem de desprendre del passat per poder afron-
tar el futur.
Arantxa Mayordomo és titulada en Art Dramàtic (especia-

litat Interpretació) per l’Escola Superior d’Art Dramàtic de 
València i actualment està bolcada en la projecció de la 
companyia Inesperades. «L’inesperat» és el primer especta-
cle d’aquesta jove companyia, amb el qual comencen les 
seues passes cap al món professional.

La coneguda nutricionista i col·laboradora habi-
tual del Diariet, Carla Escuder Marcos,va presentar 
a la Fundació Caixa Vinaròs divendres al vespre el 
seu llibre “¿Qué comer para comer bien? Los jue-
gos reunidos de la alimentación”. La introducció va 
anar a càrrec de la presidenta de la Fundació Caixa 
Vinaròs, Josefa Gondomar,  la professora de l’IES 
Leopoldo Querol i directora del Diariet, Mercedes 
Rodríguez. i el farmacèutic Tomàs Ferrer.

Carla Escuder té un extens currículum professio-
nal com a farmacèutica i dietista- nutricionista i és 
col·laboradora habitual del Diariet de Vinaròs  en 
articles molt interessants sobre nutrició amb un 
estil clar i senzill capaç d’arribar perfectament al 
públic.  
El llibre pretén ensenyar els secrets sobre 
l’alimentació que no ens van comptar de xicotets 
i que hauria d’haver sigut la base d’una correcta 

i sana alimentació d’adults. Per això, a través dels 
jocs reunits, que sí que vam aprendre de xiquets, 
Carla repassa totes les parts que componen una 
correcta alimentació: tant les coses més pràctiques, 
com organitzar el plat amb els nutrients necessa-
ris en cada menjar i planificar la setmana, com les 
teòriques, per a aprendre a triar bé quins aliments 
posem en el nostre plat i altres aspectes de la nu-
trició.

Carla Escuder 
presenta a la 

Fundació Caixa 
Vinaròs el llibre 

“¿Qué comer para 
comer bien?”

Exposició d’Isabel Serrano a l’ermita
Dilluns al migdia es va inaugurar una exposició al restaurant de l’ermita de Vinaròs 
de la pintora Isabel Serrano, amb presència de la regidora de Cultura Anna Fibla. 
La mostra consta d’una vintena d’obres, algunes de gran format, distribuïdes a les dos 
plantes, i algunes en acrílic, oli, resines, i també aquarel·les.
La pintora ha assenyalat sentir-se molt il·lusionada de poder exposar en aquest espai 
tan especial per a tots els vinarossencs i vinarossenques i ha agraït a Sergi Vallés l’interés 
per fer activitats artístiques, culturals, musicals i animar a la gent a gaudir d’aquest lloc 
tan emblemàtic com és l’ermita.

Ana Maria Grau
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Presentació del llibre ‘Història del Mercat 

de Vinaròs’, de Conxita Solans
La Fundació Caixa Vinaròs va acollir la presentació del llibre “Història del mecat de Vinaròs” (1929-
2019”, de la historiadora i escriptora Conxita Solans Roda,del Grup de Recerca i Debat Tràngol. L’acte 
va estar introduït per la presidenta de la Fundació Caixa Vinaròs, Josefa Gondomar i per Salvador 
Oliver.
El llibre està patrocinat per la Diputació de Castelló i és una edició limitada. “Història del Mercat de 
Vinaròs” ens introdueix al context històric del moment per explicar després el que va ser els diferents 
projectes de mercat que hi va haver i la seua construcció, obra de Manuel Roda Giner, fins la seua 
inauguració, els projectes d’amplaició que es van fer de 1957 fins 1986 i la remodelació dels anys 
2007-2011.

En aquests nadals, acudir a les llibreries per a comprar algun regal per 
a xiquets i xiquetes és una bona idea perquè podrem trobar un bonic 
àlbum infantil il·lustrat, fet “a casa”.
L’escriptora vinarossenca Elena Fora ens ofereix “L’Estrella i els Reis Mags”, 
un conte editat per Onada, que ve acompanyat d’il·lustracions creades 
per Teresa Llorach. La presentació del llibre es va fer de manera oficial 
aquest dissabte a la tarda a la Fundació Caixa Vinaròs.
En primer lloc va intervenir Josefa Gondomar, com a presidenta de Fun-
dació Caixa Vinaròs. El conductor de l’acte va ser el professor Josep Maria 
Pla. La pianista Christine Fressinier va acompanyar interpretant primer 
la nadala “Have yourself a merry little Chrismas”, després “Arabesque” de 
Debussy i per acabar “El Cant dels Ocells”. Com no, van parlar l’autora 
del conte i la il·lustradora. A destacar també la lectura d’un fragment de 
“L’Estrella i els Reis Mags” per la xiqueta Emma Llopis López.

“L’Estrella i els Reis Mags” anuncien el Nadal 
en forma d’àlbum infantil

E.Fonollosa

L’auditori municipal de Vinaròs i la capella de Santa Victòria 
-casa dels Nanos i Gegants- acull l’exposició itinerant “Façanes, 
peixeres i un conte...Iakaré. L’univers petit de Sergi Salvó”. La 
mostra és visitable  de dimarts a diumenge en horari de 18 
a 21 hores fins al pròxim 9 de gener. La inauguració va ser a 
càrrec de la regidora de Cultura, Anna Fibla, el cap de colla 
dels Nanos i Gegants de Vinaròs, Jordi Beltrán i el mateix Sergi 
Salvó.
L’exposició està composta per vitrines amb moltes figures en 
miniatura de la cultura i l’art popular i de la imagineria festiva 
de diverses poblacions, amb façanes d’edificis de municipis 
que acullen les seues festes patronals, i també intercala perso-
natges de còmic, tot això realitzat en paper matxé per aquest 
artista de Vilanova i la Geltrú.

El xicotet univers de Sergi Salvó, a l’auditori municipal

Fotos Emili Fonollosa

Bon Nadal!
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He pensado en esta semana y preparando ya las 
fiestas de Navidad, donde lo que celebramos es 
muy sencillo, el recuerdo del nacimiento de Jesús 
de Nazaret, del Enmanuel, del Dios con nosotros. 
Lo otro, son otras cosas. 
Nuestras parroquias, Residencia San Sebastián y el 
Monasterio-Convento de la Divina Providencia, vi-
virán con intensidad todos los actos programados 
en esta importante festividad para los cristianos, 
comenzaremos por la “misa del gallo” en la tarde-
noche de este 24 de diciembre de 2021.
Ante lo expuesto, he solicitado a mossèn Emilio Vi-
naixa Porcar, párroco de la Parroquia Arciprestal de 
La Asunción, el realizarle esta “Entrevista a fondo”, 
por una parte, para conocerlo mejor, y por la otra, 
para que nos hable también de lo que representan 
estas fiestas para aquellos que las seguimos y las 
vivimos.
En la entrevista a mossèn Emilio, quedan reflejados 
muchos sacerdotes que todavía siguen con su vo-
cación, y en los tiempos de hoy, si me lo permiten, 
“Contra viento y marea”. La realidad es que cada día 
quedan menos sacerdotes debido a las seculariza-
ciones, no hay vocaciones, y la gente cada día va 
menos “a misa”.
Pienso y me apunto, de que los que vamos “a misa”, 
a estos sacerdotes los tenemos bastante olvidados. 
Están ahí, hacen su trabajo de hacer misas, y aquí 
nos quedamos.
Cuando acaba la misa, nos vamos para casa, y has-
ta otro domingo (en general).
Acabo la presentación con una frase que me gusta: 
“”El sacerdote está hecho del mismo barro que tú, 
y es un ser humano como tú”.

Entrevista a fondo con Mosén Emilio Vinaixa Porcar
Párroco de la Parroquia Arciprestal de “La Asunción”

Salvador Quinzá Macip
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_ Mossèn Emilio, ¿Qué recuerdos tiene Vd. de su infancia?
. Nací en el pueblo de Portell de Morella que es el último pueblo que hay en la 
provincia de Castellón con límite a Teruel, en el seno de una familia de cuatro 
hermanos en que yo soy el tercero. Nací el 15 de enero de 1952. Recuerdo con 
mucha alegría la etapa de mi infancia con mis padres y con mis hermanos. 
Trabajábamos en el campo y teníamos una tienda en el pueblo. Fue una infan-
cia normal y corriente dentro de un pueblo como Portell donde fui muy feliz. 
Hacía lo mismo que los niños del pueblo, jugábamos, íbamos a cazar pájaros y 
nos divertíamos todo lo que podíamos. Ya de pequeño me hicieron monagui-
llo y teníamos como cura al padre Roberto Rinderer, era austriaco y estaba allí 
debido a que en la guerra de España murieron tantos scerdotes, que algunos 
de ellos  vinieron de Europa  hacerse cargo de algunas parroquias .
_ ¿Cuando le llegó la vocación sacerdotal?
. Pues, era monaguillo de pequeño y participaba en todo lo de la parroquia, 
también ayudó que los maestros  le dijeron a mis padres, que  valía para estu-
diar, se ve que iba muy bien en la escuela. También influyo la invitación de un 
seminarista mayor que estaba estudiando en el seminario. Creo que ahí  fue el 
germen de la vocación y el interesarme por las cosas de nuestro Señor y de la 
iglesia.
_Dónde realizó sus primeros estudios para prepararse a ser sacerdote.
. En el seminario de Tortosa. Me inicié en los estudios que eran cinco años de
bachillerato, después seguí tres años de estudios de filosofía y luego cuatro 
años más estudiando teología. En total eran 12 años de estudio. Debido a que 
ya se comenzaba a ver la crisis de vocaciones, lo que hicieron en el seminario, 
es que varios seminaristas nos desplazáramos a Barcelona para estudiar en la 
facultad filosofía y letras. Estábamos en el seminario y tres días a la semana nos 
desplazábamos a estudiar a la facultad.
_ ¿Antes de ser ordenado sacerdote, ha tenido alguna experiencia que le 
haya ayudado a ratificar su vocación?
. Antes de ordenarme tuve una experiencia muy buena. Nos ofrecieron la posi-
bilidad de ir a Alemania a trabajar en la época de verano a una fábrica de ace-
ro. Fuimos varios seminaristas a realizar esta experiencia. Yo comencé a los 18 
años. El director de esta fábrica era una persona muy católica, y admitía el que 
seminaristas de todo el mundo fueran en la etapa estival a trabajar a su fábrica. 
Allí estuvimos alojados en una residencia y estuve trabajando en dos veranos, 
desde cuando acabábamos el curso en junio, hasta el mes de septiembre. Allí 
conocí a seminaristas de diversos países; de Italia, del Líbano, de la India, bas-
tantes de Sudamérica, Ucranianos y españoles. De Tortosa éramos unos cinco. 
Esto fue para mí una experiencia muy buena de convivencia, allí había muchos 
emigrantes, y lo que me fue mejor, fue el convivir con seminaristas de diversas 
partes del mundo. Allí pude ver la perspectiva de la Iglesia y del mundo. Reco-
nozco que esta experiencia me fue muy bien.
_La cosa no acabó aquí ¿verdad mosén?
. No acabó en esta empresa ya que al tercer año que queríamos desplazarnos 
ya no pudo ser. Por otra parte yo ya tenía billete para desplazarme a Zúrich 
también atrabajar en la época del verano. Al seminario y como era yo solo, no 
les pareció bien el que me desplazara y acabé ayudando y trabajando en el 
seminario. En estos tres años, lo que me fue bien también, fue el poder recoger 

dinero para ir pagándome los estudios.
_¿Tuvo sus dudas antes de ser ordenado sacerdote?
. Las tuve. Piensa que cuando fuimos a Barcelona a estudiar a la facultad con 
mis compañeros seminaristas, ellos se fueron dejando los estudios y al final, 
me quedé yo solo. Lo pensé, consulté con mi director espiritual y a mis 19 años 
y tras pensarlo, decidí  ser sacerdote.
_¿Cuando fue ordenado sacerdote?
. Fui ordenado sacerdote el 6 de noviembre del año 1977 tenía 25 años y fue 
en mi pueblo natal del Portell de Morella. Me consagro monseñor Ricard María 
Carles i Gordó. Recuerdo que fue un día de mucho frío y a pesar de esto subie-
ron mucha gente a mi ordenación. Hace ya 44 años de la misma y tengo un 
grato recuerdo de la misma.
_A partir de aquí, ¿Cuáles han sido sus destinos?
. Nada más ordenarme me destinaron al pueblo más alejado de mi pueblo de 
la diócesis, La Palma d´Ebre, Bisbal de Falset y Margalef Allí estuve tres años 
como párroco de los tres pueblos. Como supondrás tengo muy buenos recuer-
dos de estos mis tres primeros pueblos como párroco. Luego el Sr. Obispo me 
destinó a Cinctorres, Castellfort y Portell de Morella, mi pueblo natal. Volví a 
trasladarme del punto más lejano de la diócesis, de La Palma d´Ebre a Portell 
de Morella. Estuve muy bien allí. Vivía en Cinctorres y cuando me desplazaba 
a Portell de Morella podía ver a mis padres y familia. Allí en estos tres pueblos 
estuve 15 años yo solo. En aquella época daba clase de religión en el instituto 
de Morella, también era el arcipreste de aquella zona, daba también clase de 
religión a los tres pueblos, te diré que no tenía tiempo para aburrirme.
_Con todo este trabajo se que todavía cogió más responsabilidades.
. Es cierto. Noté que estando en estos tres pueblos bastantes años, me hacía 
falta un poco de renovación, por lo tanto, me matriculé a Valencia a la Facultad 
de Teología “San Vicente Ferrer” no con intención de sacarme el título, sino de 
aprender y ponerme al dia en mi formación Fue una experiencia muy buena 
para mí, si bien un tanto pesada, piensa que   el lunes por la mañana viajaba a 
Valencia y regresaba el miércoles a mediodía  y  por la misma tarde a empren-
der todo el trabajo de las tres parroquias. Estuve muy bien en la facultad y 
sirvió para renovarme y seguir hacia adelante en mi vida sacerdotal.
_ ¿Tiene buenos recuerdos de estos tres pueblos?
. Los tengo y buenos. Si bien es cierto que tenía mucho trabajo, las gentes de 
los pueblos suelen ser gente buena. Me ayudaron mucho a restaurar iglesias 
y ermitas. En mi etapa se restauraron  3 iglesias y 14 ermitas, todas ellas en un 
estado muy malo y de abandono. Disfrute con los niños y jóvenes, organicé 
campamentos, teníamos reuniones, por cierto me llamaban “Mossèn pintures” 
por la restauración de las iglesias y ermitas.
_ ¿De esta etapa vino ya a Vinaròs?
. No pero tras 15 años de estar en estos tres últimos pueblos le pedí al Sr. Obis-
po monseñor Lluís Martínez Sistach, que sería conveniente un cambio   . Le 
pareció bien mí petición y me destinó a Jesús i María en el Delta del Ebre. Ya 
ves, se ve que yo soy de los extremos y del extremo de  Portell, me envían al 
extremo de la mar y en  el delta del  Ebro. Me fue bien y tuve una buena etapa 
en este pueblo. Allí estuve 6 años. Aquella gente era muy emprendedora y co-
laboradora, y en mi encontraron un sacerdote que ayudó y emprendió muchas 
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cosas. Daba catequesis, clases, y la verdad es que daba gusto viendo como la 
gente te ayudaba y colaboraba. Es una de las experiencias más bonitas que he 
tenido, eso sí, trabajando mucho. 
_Durante estos años han pasado varios obispos por nuestra Diócesis de 
Tortosa.
Cuando entré en el seminario estaba el obispo monseñor Manuel Moll Salord, 
y los obispos que he tenido hasta la fecha han sido; Ricard María Carles Gordó, 
Lluis Martinez Sistach, Javier Salinas Viñals y el actual Enrique Benavent Vidal.
_ ¿Cómo fue su llegada a nuestra ciudad de Vinaròs?
. Recuerdo que en el año 2001 el Sr. Obispo monseñor Javier Salinas Viñals, me 
dijo que tenía que cambiar debido a la jubilación del párroco de la Arciprestal 
de La Asunción de Vinaròs, mossèn Enrique Porcar Forés. La verdad es que me 
hacía un poco frente ya que veía una población muy grande, pero yo siempre 
he hecho todo lo que mis obispos me han pedido eso sí, siempre les he dado 
mi opinión. Por lo tanto, desde octubre del año 2001 y hasta la fecha ya han 
pasado 20 años que estoy aquí en Vinaròs.
_Durante esta etapa en nuestra ciudad ha sido Vd. ordenado “Canónigo 
de la Catedral de Tortosa”. ¿Es esto un mérito a la labor de sacerdote?
. De alguna manera es como si fuera un reconocimiento a un sacerdote. Yo le 
dije al Sr. Obispo, entonces Javier Salinas Viñals, que no deseaba ser canónigo, 
ya que los canónigos de la catedral de Tortosa deben estar en Tortosa, cada 
día van a la catedral, realizan sus rezos…y yo al estar en Vinaròs creía que no 
era conveniente. El Sr. Obispo pensó de otra forma y optó por tener a unos 
cuantos sacerdotes no residentes a Tortosa, dentro del grupo de canónigos de 
la catedral.
_Sabemos que Vd. tiene varias aficiones, por ejemplo cantar.
. A mí me gustan varias cosas como la historia, la música popular sobre todo la
valenciana, también me gusta cantar toda clase de canciones como jotas, ran-
cheras y en la iglesia ya lo veis, siempre canto cuando oficio una misa los días 
de cada día y los domingos. Me dicen que entono bien y a mí pues me gus-
ta mucho cantar. Siento en el seminario no haber estudiado más música. En 
aquel tiempo me gustaba más jugar al fútbol.
_Desde el pasado año con el inicio de la pandemia de la Covid-19 hasta la
fecha, ¿Qué ha pasado en la parroquia?
. Pues ante el confinamiento tuvimos que cerrar las puertas de la iglesia y así 
estuvimos los primeros meses. Gente mayor que venía a la iglesia dejó de ve-
nir por miedo. Se paró todo, las catequesis, las bodas, las comuniones, los en-
tierros. Todo lo más que hacíamos al no poder realizar la misa funeral, era en 
alguna contada ocasión, realizar un responso en el cementerio.
_A fecha de hoy, todas las actividades de reuniones de grupos de primera

comunión, confirmación, curso de biblia, etc. ¿Se desarrollan normal-
mente?
. En estas fechas ya vamos remontando poco a poco. Se han hecho comunio-
nes, confirmaciones, y vamos a comenzar con las reuniones del próximo “Sí-
nodo de los obispos”.
_ ¿Que nos puede decir referente a este futuro sínodo?
. En octubre 2023, el Sínodo de los Obispos se reunirá en su XVI Asamblea 
General Ordinaria, para tratar el tema “Por una Iglesia sinodal: comunión, parti-
cipación y misión”, a convocatoria del papa Francisco. El papa Francisco quiere 
que todos reflexionemos y que participe toda la iglesia en estos temas durante 
este periodo del año 2021-2022. Las conclusiones las presentarán los obispos 
en Roma en el sínodo y ante el papa. Aquí en nuestra parroquia hemos prepa-
rado de momento dos grupos; uno se realizará los lunes al finalizar la misa de 
las 19,30 horas, y el otro será el que realizará el “Grupo de Biblia” en su día y ho-
rario habitual, los miércoles a las 19,30 horas, al cual se podrán añadir las per-
sonas que lo deseen. Si hay más gente interesada, montaríamos más grupos.
_Mossèn, ¿Qué es lo más bonito que le ha pasado en la vida? 
. Como comprenderás han pasado muchas cosas. El momento de mi ordena-
ción sacerdotal fue para mí una cosa importante. Tengo un grato recuerdo de 
todos los pueblos en que he estado, lo he pasado muy bien y ha sido todo 
muy bonito guardándome muy buenos recuerdos. He encontrado gente con 
mucha fe, gente muy buena, esto me ha pasado en todos los pueblos incluido 
Vinaròs. Y tengo un recuerdo muy bonito de todos los actos que se celebraron 
en el centenario de la llegada de la reliquia de san Sebastián a nuestra ciudad. 
Fue para mí un recuerdo muy importante.
_Y lo menos.
. Si acaso, críticas, incomprensiones y desprecios por parte de la gente. Cuando 
falleció un hermano mío con tan solo 52 años, el fallecimiento de mis padres. 
En general no tengo nada que resaltar. Me han pasado cosas como pasan a 
toda la gente.
_ ¿De qué se siente más contento?
. De haber sido fiel y haber mantenido mí fe. Me siento contento ya que dentro 
de mis debilidades en que a veces hubiera podido ser mejor, me he mantenido 
fiel a la Iglesia. He intentado tener un corazón amplio y abierto a todos, y he 
tenido las manos abiertas para ayudar al que ha necesitado algo. Si no lo he 
conseguido , al menos lo he intentado.
_Por segunda vez se están restaurando las pinturas fingidas de las pare-
des de la Arciprestal. ¿Qué ha pasado?
. Actualmente se están restaurando las pinturas fingidas por la parte de detrás. 
En la primera ocasión insistí varias veces al arquitecto de que se alargaran las 
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gárgolas para que el agua de lluvia no cayera sobre la pared y que al finalizar 
pusieran una protección hidrofugante para prevenir las humedades en las pa-
redes. Parece ser que no se hizo así y al poco tiempo ya comenzaron a salir las 
humedades de nuevo tapando las pinturas.
Desearía dejar claro que la obra está subvencionada por la “Diputació de Cas-
telló, el obispado de Tortosa y la parroquia. Parece ser que es posible que la 
“Diputació” tenga para esta reparación presupuesto para el próximo año, y si 
es así, se podría seguir por la parte lateral. Por cierto y como cosa curiosa, mo-
tivos que no habían salido en la primera restauración salen ahora, quedando 
más bella y decorativa.
_Mossèn Emilio, estamos inmersos en los tiempos fuertes de la liturgia, con-
cretamente en el tiempo del adviento. ¿Es este tiempo el más importante?
. No. El más importante es la pascua que es cuando celebramos la resurrección 
de nuestro Señor. También la cuaresma. En la cuaresma y la pascua un tiempo 
lleva a otro. Realmente el tiempo de adviento y seguido la navidad también 
es importante. Este nos lleva al nacimiento de Jesús y el anterior, a la pasión, 
muerte y resurrección.
_¿Es bello este tiempo del adviento?
. El adviento que es el tiempo en que estamos es un tiempo muy bonito, lleno 
de esperanza, tiempo que nos lleva a la ilusión de la venida del Señor.
_Se ve que los católicos cada vez asistimos menos a las celebraciones li-
túrgicas. ¿Este fenómeno pasará?
. Pues no lo sé. El futuro es un señor que yo no lo conozco. Estamos en un mun-
do muy materializado, volcado al consumo, que no quiere compromisos. De 
momento es esta la situación y yo no sé lo que pasará.
_Que me dice Vd. de la frase del gran teólogo Karl Rahner que dice “El
cristiano del futuro será un místico o no existe en absoluto”.
. Pues sí, es cierto. Hay unas frases en el evangelio que dicen: “Sin mí no podéis 
nada” y “Para Dios, nada es imposible”. Místico quiere decir aquel que vive en 

Dios, que es consciente que Dios es el protagonista. Por lo tanto, si nos fiamos 
solo de las cosas materiales no conseguiremos nada. Solo lo conseguiremos si 
vivimos en comunión con Dios y nuestra fuerza es el Señor. De esta forma po-
dremos superar estas dificultades. Me parece muy correcta esta frase de Rahner.
_Caminando por el tiempo del Adviento, llegaremos en la noche buena 
del día 24 a la celebración del nacimiento de Jesús en el tiempo de Navi-
dad, celebraremos el día primero del año la “Solemnidad de Santa María, 
Madre de Dios”, seguiremos el día 6 de enero con la fiesta de la “Epifanía” 
y con el día 9 cerraremos este ciclo con la fiesta del “Bautismo del Señor”. 
Son fiestas muy alegres,
familiares, vamos, de estar por casa. Vd. ante las mismas, ¿Qué nos dice?
. Me parece muy buena pregunta. Pues os invito a vivir esta fiesta de la Navidad 
en familia, recordemos que Jesús nace, y mientras dejemos que el Señor nazca 
tendremos esperanza. El Señor nos dice cosas bien fáciles, que nos amemos 
todos, que cuidemos a los niños, que cuidemos a la gente más vulnerable, que 
hemos de crear fraternidad entre nosotros, que hemos de crear paz, y que he-
mos de crear un mundo de paz. Si esto lo creamos tendremos un mundo de 
esperanza, pero si esto lo dejamos perder, pues no. Este mundo lo tenemos 
que hacer nosotros mismos, cada uno debe de aportar su parte.
Yo, por mi parte invito a toda la gente a vivir esta Navidad de esta forma. Vaya-
mos al tanto con la pandemia que todavía está en el mundo, y que el consumo 
no mate a la Navidad. La Navidad es celebrar el nacimiento de Jesús y celebrar 
la paz, el amor y la alegría que Él nos trae. Feliz Navidad a todos.

Mossèn Emilio, le agradezco que accediera a esta “Entrevista a Fondo”, le 
agradezco sus sinceras respuestas, de las cuales no ha escatimado ningu-
na, y le deseo todo lo mejor a mi párroco y a mi amigo. 
Y a todos los lectores de nuestro querido “Diariet”, les deseo unas felices 
fiestas de Navidad.

Más de 40 años al servicio bucal de toda la comarca.

¡Les desea Feliz Navidad!

Más de 40 años al servicio bucal de toda la comarca.

¡Les desea Feliz Navidad!
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L’any 2020, Adrià Polo Valderrama va guanyar el prestigiós XIII Concur-
so de Historia para jóvenes EUSTORY amb un treball sobre la transició a 
Vinaròs. En aquella edició participaren més d’un centenar d’estudiants 
de 4t d’ESO, 1r i 2n de Batxillerat procedents d’Espanya, Portugal i 
Amèrica Llatina. No fou, per tant, un èxit menor.
Fa uns mesos, l’Associació Cultural Amics de Vinaròs ha publicat este 
treball amb el títol “Vinaròs i el seu Diariet cap a la democràcia” (nú-
mero 65 de la col·lecció Mare Nostrum). És el moment idoni per entre-
vistar Adrià, que fa un minuciós recorregut pel procés de creació del 
llibre: des del sorgiment de la idea fins a l’edició final, sense oblidar el 
seu enriquiment personal i intel·lectual, fruit d’este primer contacte 
amb les eines i els mètodes propis de la investigació històrica.

Hola Adrià, en primer lloc enhorabona pel premi. Actualment estàs rema-
tant els teus estudis de Batxillerat a l’IES Leopoldo Querol, però quan co-
mençà el projecte cursaves 4t d’ESO. Com afronta algú tan jove la prepara-
ció d’un treball per a este concurs tan important?
El concurs exigia que el treball fora d’història local, però el format era lliure. Podia 
ser un treball escrit, una presentació multimèdia, una pàgina web, un vídeo, un 
àudio, una fotografia, una obra d’art... Jo vaig decidir donar-li forma de llibre, que 
barrejaria l’escriptura de creació amb el rigor científic. Vaig imaginar la història 
d’un adolescent, el meu alter ego, que mentre visita l’arxiu municipal de Vinaròs a 
la recerca d’informació per a un treball de l’institut, es troba amb un antic Diariet. 
Esta troballa fa que s’interesse per la història recent del seu poble i decideix in-
vestigar-la a través d’este periòdic municipal. L’adolescent vol conéixer què havia 
ocorregut a Vinaròs en l’etapa de la transició, concretament entre els anys 1973 i 
1980. El Vinaròs o Diariet serà la seua font principal i el fil conductor del relat, que 
es completarà amb les vivències de José Manuel Palacios Bover, tinent d’alcalde 
i regidor de l’Ajuntament en democràcia, a més de vicepresident de la Diputació 
de Castelló i director del mateix Diariet. A més, el protagonista reflexionarà i ex-
posarà les seues opinions personals sobre els fets històrics estudiats.

Ara que ja sabem com va sorgir la idea del treball, conta’ns de quina manera 
plantejares el projecte. Et costà molt posar-lo en marxa? Vas estar molt de 
temps treballant-hi?
Este treball el vaig fer l’any 2020, en plena pandèmia, amb tot el que això signifi-
ca. Abans de la sobtada suspensió de les classes del mes de març, ja havia parlat 
amb el meu tutor sobre la idea que duia per al treball i decidírem organitzar-lo en 
diferents fases. La primera era, no cal dir-ho, la de recopilar informació. Després 
d’acudir a la biblioteca municipal i descobrir que no hi havia cap monografia so-
bre la transició a Vinaròs, em vaig encaminar a l’arxiu municipal. Allí, l’arxiver em 
va indicar que d’aquella època tenia poca informació, però va destacar la impor-
tància del Diariet. Els mesos de confinament, de març a juny, pareixia que anaven 
a liquidar el projecte Ɵla data de lliurament era el 28 d’agost de 2020Ɵ, però grà-
cies al fet que la Universitat Jaume I té un repositori en línia on estan digitalitzats 
tots els números del Diariet, vaig poder continuar la meua investigació. Perquè 
després diguen que els diners públics destinants a digitalitzar documentació his-
tòrica no serveixen per a res... Posteriorment, vaig contactar amb José Manuel 
Palacios a través de l’Associació Cultural Amics de Vinaròs; m’interessava omplir 
un buit cronològic que té la sèrie de Diariets, perquè el setmanari no es va publi-
car entre el maig de 1978 i el maig de 1979. Les seues vivències em permeteren 
conéixer detalls que les fonts escrites no solen proporcionar. Vaig passar tot un 
matí amb ell i em va cedir diferents fotos que tenia guardades de l’època.
Amb tota aquella informació vaig començar la segona fase: la redacció del meu 
llibre. Vaig començar a escriure’l al juliol i després de dedicar-li moltes hores 
diàries, vaig aconseguir tindre’l enllestit a principis d’agost. La tercera fase fou 

Entrevista a Adrià Polo Valderrama, autor de “Vinaròs i           el seu Diariet cap a la democràcia”
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la de maquetació, amb la qual vaig donar forma i color 
al llibre, que va durar fins a mitjans d’agost. Finalment, 
els inevitables retocs d’última hora i el projecte estava 
enllestit.

D’entre totes estes fases que descrius, m’agradaria 
saber més sobre el procés de redacció del llibre. En al-
gun moment vas patir el fenomen conegut com “sín-
drome del foli en blanc”?
Construir el relat va ser la tasca més costosa, sens dubte. El 
procés de documentació va suposar la revisió de tots els 
Diariets des del 1973 al 1980, un total de 351 exemplars, 
al mateix temps que realitzava un buidatge sistemàtic de 
la informació. Sovint, el problema de la investigació his-
tòrica és que hi ha poca documentació sobre el tema a 
estudiar, però en el meu cas era al contrari: tenia tanta in-
formació que va suposar un autèntic esforç decidir quina 
entrava i quina no en el procés de redacció. Una vegada 
feta esta tria, em vaig enfrontar al problema d’haver de 
conjugar i posar negre sobre blanc totes les idees que te-
nia al cap: per una banda, la història de l’adolescent que 
s’interessa per la transició quan acudix a l’arxiu per a fer el 
treball de l’institut. Per l’altra, l’exposició coherent i orde-
nada dels moments històrics més importants, que calia 
relacionar amb el relat de Palacios. Tot això sense oblidar 
les reflexions i els punts de vista de caire més personal.

Comentaves a l’inici de l’entrevista que el concurs do-
nava plena llibertat a l’hora de triar el format del tre-
ball. Per què et decantares per l’escriptura de creació 
i no per una altra disciplina?
Al principi anava bastant perdut perquè no sabia exacta-
ment com enfocar el meu treball. He d’admetre que em 
va costar decidir-me, però com que escriure és una de les 
coses que més m’agrada, em vaig decantar per presen-
tar la transició a Vinaròs en forma de narració. Tal vegada 
hauria triat un altre format si la pandèmia no s’haguera 
creuat en la nostra vida, però estic molt satisfet del re-
sultat final.

Quasi per acabar, ens pots comentar què t’ha apor-
tat este treball de recerca en l’àmbit personal? Qui-
nes són les teues impressions sobre el període de la 
transició?
La meua aproximació al Diariet m’ha permés descobrir 
una font històrica del nostre poble molt completa i sor-
prenent. A més, la realització d’este treball m’ha donat 
l’oportunitat de conéixer gent nova i interessant, amb la 

qual he compartit moments i xarrades sobre diversos as-
sumptes. Tots estos moments m’han enriquit, però ha si-
gut sobretot parlant de política i de la història de Vinaròs 
quan més he gaudit i aprés. Malauradament, gran part 
de la societat veu estrany que estos temes interessen a la 
gent de la meua edat.
Amb este treball he comprés que en la transició 
s’intentaren fer les coses el millor possible, però en la 
meua opinió s’hauria d’haver abordat sense embuts el 
problema del franquisme, haver fet una ferma condem-
na del mal produït i haver restituït la memòria de les 
víctimes republicanes que en el dia d’avui encara conti-
nuen escampades per les fosses comunes. Els canvis que 
posaren en marxa els pares de la democràcia van ser de 
gran envergadura i ens han conduït a la llibertat de què 
gaudim actualment, però nosaltres, els joves d’ara, hem 
de ser crítics amb la problemàtica de la repressió fran-
quista. Crec que és hora d’un canvi, d’una renovació amb 
els drets humans per bandera, mirant al futur però sense 
oblidar el nostre passat.

Finalment, conta’ns com coneixes l’Associació Cultu-
ral Amics de Vinaròs i de quina forma s’arriba a la pu-
blicació del teu treball.
La meua primera aproximació a l’associació va ser a tra-
vés del seu web Vinapèdia, una espècie de Viquipèdia 
vinarossenca on vaig trobar informació sobre la vida po-
lítica de l’època. Després, els vaig conéixer personalment 
quan vaig acudir a la seua seu perquè em posaren en 
contacte amb José Manuel Palacios. A partir d’este mo-
ment van començar a interessar-se pel meu treball: em 
van facilitar diferents materials d’aquell temps, sobretot 
fotografies, i em van dir que volien veure l’escrit un cop 
acabat, perquè si estava bé, podrien publicar-me’l per 
entregues en la seua revista Fonoll. Poc després em van 
trucar per a dir-me que el treball els havia agradat molt i 
que era suficientment extens per a publicar-lo en la seua 
col·lecció Mare Nostrum. Em vaig emportar una gran sor-
presa. Al mateix temps, el president de l’associació em va 
dir que, si jo volia, podia proposar-li a Palacios que fera 
el pròleg del llibre; a mi em va encantar la idea i Palacios 
va acceptar-ho de molt bon gust. He de dir que el treball 
original el vaig redactar en castellà, però vaig decidir que 
el volia publicar en la llengua del nostre poble i el vaig 
traduir al valencià. Estic molt agraït a Amics de Vinaròs 
per la confiança que van dipositar en mi i per donar-me 
esta oportunitat. Actualment col·laboro amb l’associació 
i escric articles per a la revista Fonoll.

Entrevista a Adrià Polo Valderrama, autor de “Vinaròs i           el seu Diariet cap a la democràcia”
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Canaricultors vinarossencs campions d’EspanyaJuan Manuel Casanova i Juan Francisco Falcó “Canito”

La canaricultura és una pràctica poc coneguda a Vinaròs, però tant en l’àmbit provincial com autonòmic o estatal es convoquen concursos 
d’ornitologia a partir del mes d’octubre fins a finals d’any, amb una important participació de criadors. 
I a Vinaròs n’hi ha dos que aquest mes de desembre han sigut reconeguts amb la medalla d’or en el  56è Campionat Ornitològic d’Espanya 
FOCDE,  recentment celebrat a la ciutat de Talavera  de la Reina (Toledo), que va comptar amb la participació de més de 15.000 exemplars. 
Es tracta de Juan Manuel Casanova (53) i Juan Francisco Falcó (50), més conegut com “Canito”.  
Casanova pertany a l’Associació Silvestrista Vila de Sant Jordi i Canito és membre de la Societat Ornitòlogica Alturana, del Club Amics del 
Llarguet i del Club del Gloster Comunitat Valenciana. 

Casanova, que té en el seu aviari 36 parelles,  cria  
tres races de canari de postura. Una és el canari 
arrissat del nord amb el qual ha sigut medalla d’or 
i bronze en el campionat nacional i que té el seu 
origen a França, destacant pels rínxols en el seu 
plomatge i la seua talla. També cria la gamma fife 
fancy, canari de xicotet tamany i que es caracterit-
za per la seua redonesa.  El seu origen és anglés,  
més concretament del comtat de Fancy. Una altra 

raça que cria és el canari de raça espanyola, creat als 
anys 30 a través de la selecció d’encreuament entre 
el canari silvestre i el timbrat espanyol.  

Juan Francisco, per part seua, és criador de la raça 
de gloster, un peculiar canari amb trossa originari 
del comtat anglés de Gloucester, amb el qual ha 
obtingut una medalla d’or en el campionat nacio-
nal i ha sigut reconegut amb diversos premis en 

concursos provincials i en l’autonòmic celebrat en 
Dolores (Alacant). També cria  el llarguet, autòcton 
de la província de Castelló (originari de Borriana en 
els anys 50) i única raça de canari de la Comunitat 
Valenciana reconegut a nivell mundial. La cria del 
llarguet li il·lusiona especialment. “És un canari que 
com més el cries i el tractes, més t’enamora”, expli-
ca. Com Casanova, també té en el seu aviari 36 pa-
relles, 24 de gloster i 12 de llarguet.

X.Flores
Juan Manuel Casanova i Juan Francisco Falcó “Canito”, amb els ultims premis aconseguits



25 de desembre de 2021

25

ACTUALITATOPINIÓE L  D I A R I E TVinaròs
Canaricultors vinarossencs campions d’Espanya

Inicis
Casanova ha tingut tota la seua vida ocells i tot tipus d’animals, però 
des de fa uns 11 anys, ja es dedica plenament a la canaricultura. “Des 
de molt xicotet a la meua casa sempre hem tingut tórtores, gallines, 
coloms missatgeres...i més tard, després de casar-me, vaig buscar 
una afició que no em llevara tant de temps. Vaig començar amb els 
silvestres i després vaig començar a tindre algun canari, i a partir de 
les seues cries vaig iniciar el meu interés en la canaricultura, al princi-
pi veient com hauria de ser l’estàndard d’una gamma i comparant-lo 
amb els que jo tenia”, assenyala. A partir d’aquí va començar a acudir 
a concursos, on realment va aprendre tot el necessari per a continuar 
amb la seua afició d’una manera més professional.       
Canito, per part seua, havia tingut prèviament ocells, periquitos i 
agapornis, però la seua afició per la canaricultura va començar quan 
li van regalar un canari gloster “moña” groc femella. “Me la va regalar 
fa uns set o vuit anys un conegut. La vaig fer criar i després de tindre 
les  primeres cries vaig començar a interessar-me i aficionar-me. Sen-
se adonar-me’n, ja tenia bastants exemplars i a poc a poc em vaig 
interessar buscant per les xarxes sobre aquesta mena de canaris”, ex-
plica. Al principi, la cria no la realitzava amb l’objectiu de competir, 
però amb el pas del temps es va animar. “Em vaig decidir un dia a 
acudir a concursos perquè el meu interés ja era molt gran, i allí és on 
realment està el nivell i on pots aprendre molt més sobre la canari-
cultura i les races que cries, veient especialment als que guanyen a 
nivell provincial, autonòmic o nacional”, explica.     
 
Els concursos 
Acudir a un concurs requereix d’un important treball previ en el 
qual els criadors s’encarreguen de cuidar tots els detalls. Els jutges 
observen diferents aspectes en un concurs i anoten el puntatge de 
cadascun d’ells en un full d’anotacions. Després sumen el total de la 
puntuació que se li atorga a cada exemplar. Tots els concursos tenen 
la mateixa manera de puntuar als canaris, en els quals es trien als 
“millors” en la seua raça partint de l’estàndard. Els jutges observen 
i puntuen la posició, cos, forma, talla, cap-“moña” , ales, cua, potes-
cuixa, plomatge-color i condició general.
El caràcter pot jugar en contra d’algunes puntuacions com la posició 
i el moviment. “El canari ha de posicionar en els graus que mana el 
seu estandar i mai  ha d’estar espantat davant del jutge, ni agarrar-
se al sostre de la gàbia perquè no podrien jutjar-lo. Hi ha ocells que 
s’ajusten perfectament a l’estàndard de la seua raça però que per fal-
ta d’entrenament no reben la puntuació que realment mereixerien”, 
explica Casanova.  
Canito considera per això molt important que, un mes  abans d’acudir 
a un concurs, els canaris  s’acostumen a la seua gàbia d’exposició.   
Tots dos tenen alguns trucs per a poder millorar les aptituds del ca-
nari i el seu aspecte abans del concurs. En el cas de Casanova, sol 
revisar de manera minuciosa el plomatge de cada ocell perquè esti-
ga en perfectes condicions, mentre que Canito assenyala que “en el 
cas del gloster els rento delicadament amb aigua temperada i sabó 
específic per a realçar la seua lluentor i volum en el seu plomatge, i 

en canvi en el llarguet faig el mateix, però a més agrego unes gotes de glicerina perquè 
el seu plomatge quede una mica adherit al cos ja que és un canari que destaca per la 
seua finor i la seua talla de més de 17 centímetres”.
Aquests concursos solen ser també d’exposició, i permeten al públic assistent conéixer 
en viu la gran varietat de gammes diferents que existeixen i les característiques que 
fan tan diferents als uns dels altres. En aquestes competicions mai es guanyen diners, 
només trofeus, diplomes i, sobretot, prestigi i satisfacció personal.  

Juan Francisco Falcó “Canito”

Juan Manuel Casanova
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Des que es coneixen, Casanova,  Canito i un altre gran criador i amic de tots dos, Ma-
nel, alternen vehicles per a acudir junts sempre que poden als concursos, una mesura 
que els permet disminuir les despeses i gaudir més de la jornada.  
Cada ocell té la seua pròpia identificació, el seu DNI, que consisteix en una anella 
d’alumini que se li col·loca als 7 dies de vida en una de les seues potes. En aques-
ta anella està anotada la federació , l’any de naixement de l’exemplar, el número de 
criador i finalment el número d’anella, que és sempre correlatiu. Gràcies a aquesta 
informació, els criadors poden seguir els creuaments i el “pedigrí” de cada línia, com 
explica Canito. 
 
L’afició
Quant a si es tracta d’una afició cara, Casanova  assegura que “tot depén de fins a on 
vols arribar, però en principi no ho és, perquè mantindre cinc o sis parelles de canaris 
no costa molts diners. Ara bé, si en vols tindre centenars, la despesa llavors sí que seria 
important, perquè a part de les cures es requeriria d’un gran espai on tindre’ls. Però 
una persona que vol començar, amb pocs diners pot fer-ho perfectament”. Canito 
considera que “això és com totes les aficions, no hi ha cap que no et coste alguna cosa. 
En aquest cas, cal cuidar  ocells de la millor manera, i això et porta temps, però alhora 
et dóna tranquil·litat i pau, i per descomptat que diners també, però com qualsevol 
altra afició a la qual se li dedica temps i esforç”. 
Precisament el temps invertit en aquesta afició és d’aproximadament una hora diària, 
un temps que es doblega durant l’època de cria, com explica Casanova. “M’agradaria 
que cresquera l’afició a la canaricultura a la comarca i a Vinaròs, sobretot en gent més 
jove. Estaria encantat de poder ajudar amb la meua experiència”, conclou.  
Canito, a part de la dedicació que requereix cuidar als seus canaris, inverteix també 
molt temps,  ara durant el mes de desembre, en la selecció de les parelles. “Triar els 
aparellaments crec que és el més complicat, i em dedico molt a la precria. Ara arriba 
el moment més important, perquè el aparejllament serà al gener-febrer, després vin-
dran les cries i després un altre moment delicat, com és la muda. Finalment, quan aca-
be l’estiu arriba la preparació per als concursos. És realment una afició que et manté 
sempre ocupat”, explica.

Un concurs a la comarca per a 2022 
Juan Manuel i Canito estan treballant ja per a poder celebrar l’any vinent 2022 
un concurs  ornitològic a la comarca. És un repte que s’han marcat amb el suport 
d’alguns companys canaricultors. “Tenim ilusió en poder dur a terme aquest rep-
te. No serà fàcil però intentarem que el Baix Maestrat puga veure i gaudir d’aquest 
esdeveniment”,assenyalen.
 A més,  aquest pròxim mes de gener tenen previst participar en el Campionat Mun-
dial d’Ornitologia que se celebra a Alacant, un esdeveniment que en la seua última 
edició va comptar amb més de 25.000 visitants de tot el món.

Exemplars premiats  de llarguet de Juan Francisco Falcó

Canari gloster corona guardonat de Juan Francisco Falcó
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Palmarés 2021 Juan Manuel Casanova Palmarés 2021 Juan Francisco Falcó

Canari gloster guardonat de Juan Francisco Falcó

Fife fancy i arrissat del nord, ambdós premiats, 
de Juan Manuel Casanova

Arrissat del nord guardonat de Juan M.CasanovaFife fancy premiat de Juan Manuel Casanova

¡Les deseamos Feliz Navidad!
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Al vivir en barriada marinera de la calle Sta. Mag-
dalena, sus juegos infantiles eran los típicos ri-
bereños en la playa, muelle y en la escollera por-
tuaria del dique levante, el muro, a pasar cuevas 
entre las rocas, etc. Va al colegio del Pósito y S. 
Sebastián. Con sólo 9 años, cuando salía por las 
tardes de la escuela iba a la ‘barraca del peix’  y 
con gancho en mano arrastraba cajas de pescado 
para los arrieros, durante 7 años. A los 16 años de 
edad entra a trabajar en los talleres Europa como 
aprendiz de mecánico de vehículos, unos 5 años. 
El servicio militar lo hace por tierra en Zaragoza, 
destinado al RACA-20, con funciones mecánicas 
en artillería, en especial cuando hacían maniobras 
por los montes Pirineos en Jaca, con simulacros de 
campaña, montando y desmontando armas pesa-
das, etc. Tras 16 meses en la mili vuelve al trabajo 
en el taller durante un año, pero en la crisis eco-
nómica del país lo ponen al paro. Entonces decide 
sacarse la libreta de navegación, para hacer una 
campaña en 1987 junto a su padre con el cerque-
ro ‘Columbretes’ como marinero pescador. Lue-
go embarcó con el bou ‘Lidia’ seis años. Pasa una 
temporada con el arrastrero ‘Turistico’. Después 
con el bou ’Fco. Ayza II’ tres años. Manolo contrajo 
matrimonio con su estimada Mari Carmen Bernal 
García, y tienen dos hijas, Alba y Ainoa. Va unos 
meses con el ‘Alample III’, para volver al ‘Turístico’ 
tres años. Faenando con este barco de madera en 
alta mar, hubo un corto circuito en una batería y 

Manuel Lorente Jiménez, 
su vocación marítima le hizo ser pescador

Con 58 años de edad ha optado por la jubilación

Sus padres, Manuel y Rosa vivían en Al-
hucemas. Su padre era pescador con la 
embarcación de sus abuelos. En 1956 Es-
paña abandonó la zona del protectorado 
norte-africano y su familia vino a vivir a  
Vinaròs, donde nació él en 1963. Es el se-
gundo de diez hermanos, Miguel, Luisa, 
Juan, Rosi, Paco, María, Pepe, Loli y Cristi-
na, que curiosamente ninguno se dedicó 
al mar. 

Andrus Albiol

PL. SAN AGUSTÍN, 6  (Plaza Mercado) - VINARÒS - tel. 964 45 04 93
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cuadro eléctrico junto al motor y se prendió fuego la instalación avivada por el ambiente grasiento. 
La humareda por la escotilla delató el siniestro. Él y su compañero Diego de Haro bajaron a la sala 
de máquinas con unos extintores, pero al no tener máscaras de oxígeno, no podían respirar por el 
polvo emitido por el extintor, y subieron rápido contra la borda buscando aire limpio. La lancha de 
Salvamento Marítimo acudió veloz, pero como tampoco tenían respiradores artificiales, no podían 
acceder bajo la sala del motor y apagarlo. Un barco, el ‘Cañero II’ les iba dando remolque hacia tierra, 
y otro, el ‘Hnos. Drago’ les daba escolta por si ardía todo el buque y tenían que socorrerlos. Manolo y 
Diego vieron que también salía humo entre las tablas de madera de cubierta en un sitio en concreto, 
de manera que con martillo y cincel hicieron por allí mismo un agujero, para colocar la manguera 
con agua a presión de Salvamar y casualmente sofocaron el incendio. Posteriormente embarca al 
bou ‘Hnos. Drago’ cinco años. Y acto seguido, con el nuevo ‘Germans Drago’ va pescando durante 
los últimos 17 años, en que, ahora, a la edad de 58 años opta por jubilarse. Atrás han quedado ya 
días de temporales o de buenas pesqueras, para poder disfrutar en estos momentos de la jubilación 
con la familia y los hobbies, como el caminar, ver documentales de tv y bucear a pulmón en verano. 
Por cierto, en todos estos años pescando, más de una vez estando faenando, se tuvo que tirar al 
agua mar adentro para sumergirse, cuando atrapaban con la hélice algún cabo y tenía que zafarlo. 
La verdad es que ahora siente nostalgia de sus amigos  tras 34 años inmerso de lleno este mundillo 
marinero, siendo igualmente el ocaso de otra generación pescadora vinarocense.

Navegando hacia puerto con el ‘Hnos. Drago” con su captura de gambaManuel, un día 
de captura de 
cefalópodos

¡ Les deseamos Feliz Navidad y Próspero Año Nuevo 2022 !
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La Conselleria de Cultura ha incluido en el catálogo 
sectorial de arqueología los restos de dos antiguos 
hornos existentes en una de las playas de la zona 
Saldonar de Vinaròs, en la costa turística norte, a 
partir del estudio realizado por el arqueólogo Da-
vid López y cuya existencia era desconocida para la 
mayoría de la población.
Entre las desembocaduras de los barrancos del Sal-

donar y el de la Barbiguera, al pie de de la cala del 
Saldonar, se encuentran los restos de dos estruc-
turas de combustión recortadas en la plataforma 
litoral, a escasos 15 metros de la línea del mar. Estos 
hornos se encuentran excavados en un sustrato de 
arenas finas, limos y arcillas de color marrón-rojo, 
cimentadas por procesos edáficos y postdeposicio-
nales, como se dice en su ficha de inventario.

Recortados en este sustrato geológico, se observan 
claramente los restos de los dos hornos. De uno 
de ellos, sólo queda parte de la pared, el otro to-
davía conserva la cámara de combustión completa, 
conformando una planta circular de 2,80 m de diá-
metro, y parte del relleno, hasta una altura visible 
de hasta 1,40 m. Las paredes conservan una capa 
blanca exterior, fruto de una combustión intensa, 

y una rubefacción interna de unos 15 cm. En la 
parte inferior del relleno visible de este horno, 
destacan varias piedras de tamaño medio con 
señales de combustión.
Una de las posibles interpretaciones es que 
se trate de hornos de cal de uso temporal, te-
niendo en cuenta que se ha documentado el 
aprovechamiento de los grandes cantos calizos 
de las desembocaduras de los barrancos cerca-
nos, tal y como se refleja en el estudio de “Los 
hornos de cal de Vinaròs”, de J.A. Baila y D. Gó-
mez (2012). En este sentido, se conocía la exis-
tencia de un horno de cal de época contempo-
ránea en el Barranco del Saldonar, actualmente 
desaparecido.
Por otra parte, aunque no se conocen indicios 
de poblamiento antiguo en las inmediaciones, 
y teniendo en cuenta su peculiar ubicación en 
la misma línea de costa, no se pueden descartar 
otras hipótesis, tanto para la posible funciona-
lidad de estos hornos, como para su datación, 
tal y como destaca el arqueólogo en la ficha de 
inventario de los hornos de la Cala de Saldonar, 
que propone su excavación y puesta en valor 
como recurso turístico y cultural situado en la 
misma playa.

Cultura cataloga restos de dos antiguos hornos 
en una de las playas de la zona Saldonar

Emili Fonollosa

964 407 793
659 906 324
Arcipreste Bono, 52
VINARÒS

¡Les desea
Feliz Navidad!
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Andrés Albiol Cloïssa Japonesa

Semana de cuatro jornadas al declararse festivo el viernes. La mar permaneció tranquila de cara a 
las navidades y propició el acceso de los barcos de las distintas modalidades que están operativas, 
a todos los caladeros que brinda nuestro litoral, para capturar gran variedad de especies. Y las 
cotizaciones sufrieron altibajos.
La pesca de arrastre, los siete bous subastaron a diario bastantes pescados y mariscos, como 
langostino, gamba, calamar, pez de S. Pedro, pescadilla, salmonete, gallo, rape, peluda, pejerrey, 
móllera, raya, canana, pulpo blanco, morrallas, etc.
El cerco, las dos traíñas guardan el mes de diciembre la veda provincial.
Las barquitas artesanales trasmalleras, cinco calan las redes a la sepia. Dos al mabre. Una al pagel, 
corva y lisa. Tres al lenguado y rombo. Y una a la langosta, cabracho y brótola.
El palangrillo costero, una embarcación pilló con este arte de anzuelos lubina, dorada, pargo y sargo.
Y la recolecta de pulpo roquero con cadufo, tres barcos (1 de Benicarló) vendieron ejemplares de 1 
a 3 kg. 

Aguas amansadas de cara a Navidad

El mar, fuente de alimentación y salud para las personas
A los beneficios nutricionales que desde la antigüedad nos proporcionan los océanos, ahora, desde 
hace varias décadas la industria farmacéutica mundial investiga muchos organismos marinos como 
base molecular para el desarrollo de nuevos medicamentos, tratamientos y terapias. Se han probado 
quince sustancias químicas procedentes de los mares. Diez de ellas se utilizan en ciertos tratamientos 
de tumores cancerígenos. El resto se emplean para combatir el dolor bloqueando terminaciones 
nerviosas de las neuronas y sin generar adiciones como ocurre con los  opiáceos. 

PARTES ESTADISTICS PESQUERS PER MODALITATS I ESPECIES DEL MES DE NOVEMBRE DE L’ANY 2021 (II)

És un dels mariscos més habituals en 
aperitius i menjars. Esta espècie invasora 
es va introduir ací fa 50 anys amb fins 
comercials. És originària d’Àsia. En castellà 
li diuen almeja japonesa o de Manila. El seu 
nom científic és Ruditapes philippinarum. 
Mol·lusc de la classe Bivalva pertany a la 
família Venérids. Té una petxina de contorn 
ovalada, subtriangular, més llarga que 
alta. De valves iguals. Escultura externa 
amb costelles serrades separades per 
solcs concèntrics que li donen un aspecte 
reticular. Té l’òmfal pronunciat en el centre, 
amb la seua frontissa de tancament de tres 
dents en cada valva. Talla 5 cm de llarg. De 
color blanquinós marró amb tons més intens 
i gris les línies radials, amb zones variables 
fosques. L’interior és blanc-groc amb els 
bords morats.
La part carnosa de l’animal posseïx un parell 
de brànquies amb funcions respiratòries i 
filtrants d’aliment de l’aigua circumdant. El 
peu és xicotet en forma de destral. I dos sifons 
no molt llargs i fusionats, però separats en les 
puntes, per a dir-les també cloïsses de coll 
curt. La carn és de coloració blanca. Sexes 
separats. Madura a l’any. Emet durant l’estiu 
fins a 3 milions d’ous. Larves pelàgiques. A les 
dos setmanes ja se soterra. Viu 10 anys. Tolera 
baixa salinitat. Preferix llocs molt costaners, 
per a perforar forats en l’arena fins a 10 cm de 
profunditat. Té enemics naturals com a polps, 
crancs, estreles, etc. Hi ha cultius d’aqüicultura 
especialitzats i alguns llocs salvatges. Es 
captura amb rastell. Es comercialitza viva. 
Preu mitjà. És preferible guisar-la amb salses, 
acompanyar sarsueles o paelles.

PEIXOS
Escrita (Raya)                          15
Orá (Muixarra, Dorada)              50
Sarg (Sargo)                             41
Lliri (Anjova, Lirio)                     1
Llobarro (Lubina)                         1
Pagell (Breca, Pagel)                107
Pagre (Pargo)                             8
Dèntol (Dentón)                          10
Vidrià (Mojarra)                           7
                                                _____                                                                          
Total Palangre…….          242                                   
PEIXOS 
Melva (Canutera)                                                10 
Escrita (Raya)                                      128
Besuc (Besugo)                                    89
Boga/Xucla Bogue/Picarel)                     1
Rallat (Bonito)                                        2                              
Llampuga (Lampuga)                             2  
Caballa (Verdel)                                     1
Congre (Congrio)                                    1

Gall (Pez de San Pedro)                        4
Orà (Muixarra, Dorada)                        205                                                                   
Gallineta (Cabracho)                             34
Sorell (Jurel)                                         40
Asparrall (Raspallón)                             76
Palá (Lenguado)                                923
Sarg (Sargo)                                      309
Lliri (Anjova, Lirio)                               120
Llobarro (Lubina)                                 34
Mabre (Herrera)                                  324
Móllera (Faneca)                                    1
Aranya (Araña)                                        1
Pagell (Breca, Pagel)                         361
Lluç (Pescadilla, Merluza)                     60
Rap (Rape)                                         18
Aspet (Espetón)                                    1
Juriola (Rubios, Lucerna)                      87
Moll (Salmonete)                              224
Morralla (Serranos, etc)                        2
Mero (Cherna)                                       7
Letxa (Serviola, P. limón)                      1

Bacoreta (Sarda)                                  3
Sorella (Jurel real)                                3 
Llissa (Lisa, Mújol)                            303
Biso (Estornino)                                    1
Roncador (Roncón)                             70
Gatet (Pintarroja)                                   1
Rata (Miracielo)                                  20
Palometa (Palometón)                         5
Tigre (Lenguado portugués)                6
Corva (Corvallo)                               303
Mamona (Brótola de roca)                   3
Xuxo (Águila marina)                          22
Saboga (Alosa)                                   1
Dèntol (Dentón)                                  41
Chopa (Cántara)                                   4
Morruda (Sargo picudo)                       16
Vidrià (Mojarra)                                   23
Salpa (Salema)                                   58
Rom (Rèmol, Rombo)                         55
Palaí (Acedía)                                     35             
Total ..................................        4.024                           

CRUSTACIS 
Escamarlà (Garagan, Cigala)     1    
Cranc de paleta (Cangrejo)        1
C. blau (Cangrejo. azul)            35
Galera (Estomatoideo)            137
Llagosta (Langosta)                               8
                                                    _____
Total................................. 181   
MOL·LUSCOS
Calamars (Calamares)                  3
Canana (Volador)                           1
Sèpia (Choco, Jibia)                       1.427
Polp roquer (Pulpo roquero)           2.073
P. mesquer (P. almizclado)                   4
Polpa (Pulpón)                                     1
Caragol punxent (Cañailla)                   26
                                                     _____
Total……………………      3.535    

Total Tremall i d’Altres Arts……  7.740
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El PVI us desitja...

Per Maria Dolores Miralles

www.ppvinaros.es
de Vinaròs

Hoy no hablamos 
de política

Por Lluís Gandía, presidente local del PP Vinaròs

Reconozco, y quienes 
me conocen lo saben 
bien, que la política 
me apasiona desde 

siempre. Y lo hace porque quiero que Vinaròs sea 
una ciudad con más y mejores servicios, con las 
infraestructuras que necesita y con oportunidades 
para todos los vinarocenses. 
Ser concejal no es ni más fácil ni más difícil que 
cualquier otra dedicación, pero si es verdad que está 
sometida al veredicto permanente de miles personas 
con preferencias, gustos e ideologías diferentes. Las 
redes sociales han multiplicado los debates donde, 
en demasiadas ocasiones, los argumentos quedan 
sepultados debajo de los comentarios que no 
pretenden sumar sino avasallar.
Estoy seguro que algunos lectores estarán 
pensando ahora que yo también utilizo esas 
prácticas que no son del todo deseables. No lo 
niego, aunque no sea consciente es posible que la 
inmediatez del debate provoque comentarios que 
en situaciones normales no realizaría… y por eso 
hoy me quiero explicar. 
Estar en la oposición te obliga a fiscalizar la acción 
de un gobierno. De entrada ya no parece un trabajo 
apasionante ni fácil y menos cuando ni te facilitan 
la labor ni te ofrecen la libertad para ejercer ese 
control de forma rápida y efectiva. Por eso los 
vinarocenses deben conocer que el gobierno 
te obliga a solicitar por escrito los expedientes, 
que tardan más de una semana en darte acceso, 
etcétera, y eso para conocer a fondo lo ocurrido 
con un tema.
El gobierno cuenta una empresa que pagamos 
todos y que le planifica sus apariciones en público, 
le redacta sus notas de prensa y le hace las fotos 
para que su imagen sea perfecta. En la oposición 
ni empresa, las notas de prensa nos las escribimos 
después de nuestra jornada laboral y para las fotos 
tiramos de archivo. 
¿Y en las redes sociales? Pues lo mismo. Los 
gobernantes contratan, pagando todos los 
vinarocenses, una empresa que cada día 
traslada la acción del Ayuntamiento, ¿de todo 
el Ayuntamiento? No. En el facebook, twitter, 
instagram o whatsapp municipal aparecen solo 
quienes gobiernan… porque por lo visto cuando 
estás en la oposición no eres “Ayuntamiento”.
Por eso para el año 2022 mis deseos es que 
todos tengamos las mismas oportunidades y 
posibilidades de hacer nuestro trabajo. Que 
aquellos que pregonan la igualdad real, la cumplan 
en todos los campos de la gestión municipal. 

Informació important per a 
les col·laboracions

Nou e-mail del Diariet
El correu del Diariet enlloc de 

diariet@vinaros.org és:
diariet@vinaros.es

Día Internacional de las 
personas migrantes

 Per Edu Barberà, secretari d’organització

El pasado 18 de diciembre se 
celebró el Día Internacional de 
las Personas Migrantes. Según 
la Organización Internacional 
de las Migraciones, en 2020 

había 281 millones de personas migrantes 
internacionales, el 3,6% de la población 
mundial. De ellos 6,8 millones viven en España, 
prácticamente la misma cifra que hace 10 años.
Las migraciones son inherentes a la historia de 
la humanidad, la movilidad humana es la que ha 
hecho evolucionar y prosperar las sociedades 
a la largo de la historia. Por ello debemos estar 
orgullosos de una población diversa y, en 
consecuencia, más rica.
Los y las socialistas hemos tenido en cuenta 
el valor de las migraciones y los derechos de 
las personas migrantes. No en vano llevamos 
en nuestra historia la migración y el exilio, 
y sabemos el valor de la aportación que los 
migrantes y exiliados españoles han hecho a los 
países que les acogieron. Por ello reconocemos 
y promovemos el reconocimiento de la 
aportación social, económica y cultural que 
hacen a nuestro país las personas migrantes.
Una aportación que niegan quienes promueven 
bulos que a su vez alimentan e instigan discursos 
de odio y xenofobia, y ante lo cual la respuesta 
debe ser el relato constructivo y positivo, la 
realidad cotidiana de la convivencia en todos 
los ámbitos de la vida.
Consideramos imperativo movilizar todos los 
medios oportunos para arrinconar los discursos 
de odio y xenofobia, con la legalidad y con la 
educación en la diversidad, en el respeto y 
la igualdad de trato. Los discursos de odio 
preceden a los delitos de odio. Creemos en 
el trabajo colectivo desde las instituciones 
públicas, partidos políticos, sociedad civil y 
ciudadanía para que el relato y el discurso 
constructivo en torno a las migraciones sea el 
dominante. No podemos permitirnos el lujo de 
perder el talento, el conocimiento de jóvenes 
que han crecido en nuestro país, que se han 
formado gracias a nuestro sistema de acogida y 
condenarlos a la marginalidad.
En estas fechas hacemos memoria, España ha 
sido un país de emigrantes y recordamos a 
quienes emigraron en el pasado y a quienes hoy 
forman parte de los más de 2 millones y medio 
de españoles y españolas que viven fuera de 
España, entre los que se cuentan tantos y tantas 
ciudadanas de nuestra ciudad, Vinaròs. Las 
migraciones suponen desafíos y oportunidades 
para las sociedades de origen y de acogida. Pero 
estos desafíos deben ser afrontados sin cesiones 
en los principios y valores de solidaridad y 
fraternidad sobre los que se asienta nuestra 
sociedad.
Desde la agrupación local del PSPV-PSOE 
queremos desearles unas felices fiestas, con 
mucha 

Bon Nadal 
i un millor 
any 2022

IMPORTANTE Y TRADICIONAL TALLER 
MECÁNICO ESPECIALIZADO EN BMW

SE TRASPASA POR JUBILACIÓN

INFORMACIÓN y CONSULTAS AL 964 45 16 88 ó 606 31 29 54

TOTALMENTE EQUIPADO CON MAQUINARIA Y TECNOLOGÍA DE 
ÚLTIMA GENERACIÓN.
EN ZONA CENTRO DE VINARÓS.

DISPONE DE IMPORTANTE SALÓN EXPOSICIÓN Y 2 DESPACHOS EN PLANTA INFERIOR, SEÑORIAL
ESCALERA SEMI CARACOL CON ACCESO A 2 AMPLIOS DESPACHOS EN PLANTA SUPERIOR.
ACTUALMENTE EN ACTIVIDAD CON AMPLIA CARTERA DE CLIENTES.

3

3

3

3
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Per Cecília Pastor

Un abisme de desigualtat

En aquest moment, milers de milions de persones 
dels països d’ingressos baixos i mitjans baixos es 
veuen privades de vacunes que salven vides. l’accés 
a una vacuna contra la COVID-19 pot significar la 
diferència entre la vida i la mort. No obstant això, 
ara mateix, a milers de milions de persones de tot 
el món se’ls nega l’accés a una vacuna que salva 

vides perquè empreses com Pfizer, Moderna i Johnson & Johnson 
impedeixen activament a altres fabricants produir les tan necessàries 
dosis i continuen prevalent la venda de les vacunes als països rics. 
Les organitzacions d’àmbit mundial, com l’Organització Mundial de 
la Salut, l’Organització Mundial del Comerç, el Banc Mundial i el Fons 
Monetari Internacional, havien establert l’objectiu de vacunar al 40% 
de la població dels països d’ingressos baixos i mitjans baixos per a 
finals de 2021. Les farmacèutiques tenen a les seues mans la vida de 
milions de persones. Hem d’exigir que, aquestes empreses respecten 
els drets humans de totes les persones, amb independència d’on 
visquen. No hi ha temps a perdre. La crisi global de les vacunes 
requereix que ens unim per a actuar i exigir canvis. El 2021 serà 
potser recordat com l’any en què les grans potències van demostrar 
la seua incapacitat per a assumir les seues responsabilitats i evitar 
que el món s’enfonse en l’abisme. Estic pensant, per descomptat, 
en la 26a Conferència de les Nacions Unides sobre el Clima (COP26) 
a Glasgow. Després d’utilitzar l’espai atmosfèric disponible per al 
seu desenvolupament, els països industrialitzats van reafirmar la 
seua negativa a complir amb aquest deute climàtic, a pesar que 
l’escalfament global s’ha convertit en una qüestió existencial. Això 
no és tot. També em referisc a la desastrosa gestió de la pandèmia 
de covid-19. Els països rics han monopolitzat i han acaparat les 
vacunes, i després enredant-se en debats surrealistes. Aquesta 
estratègia sembra la mort i obstaculitza la recuperació econòmica 
dels països desproveïts de vacunes, al mateix temps que els ha 
convertit en fabulosos terrenys de joc per a la proliferació de variants 
més contagioses, més mortíferes i més resistents, a les quals no els 
importen les fronteres. Un abisme de desigualtat. L’acaparament de 
vacunes de la COVID-19 pels països rics i les barreres de les patents 
agreugen els problemes d’accés dels països en desenvolupament. 
La suspensió temporal de la propietat intel·lectual permetria 
incrementar la fabricació de vacunes i superar el coll d’ampolla, 
en aquest moment d’enormes tensions entre l’oferta i la demanda 
d’un bé públic global. Exemples com el de l’hepatitis C, quan es va 
desenvolupar un nou tractament revolucionari (i de preu desorbitat) 
al que la majoria dels afectats no tenien accés … Exemples com 
aquest o el dels antiretrovirals per al VIH en el seu moment o, més 
recentment, els tractaments contra el càncer, han mostrat com les 
patents envolten al medicament com un mur, sense permetre que 
ningú més el fabrique. I aquest mur té fatals efectes, també en les 
nacions més riques. Fins i tot en una situació sense precedents com 
l’actual. Hi ha una evident falta de concordança entre la capacitat 
de fabricació i la demanda global de vacunes. Els països amb més 
capacitat de negociació (i de pagament) han acaparat dosi fins 
a quantitats que permetrien vacunar entre tres i cinc vegades a la 
seua població. Els riscos davant el que s’ha vingut a dir “apartheid 
de les vacunes” són com ja s’ha vist, que es continuen perdent vides 
i que la pandèmia es prolongue o sorgisquen noves variants del 
virus. La majoria de les farmacèutiques han reconegut que no tenen 
plans de transferir la seua tecnologia. L’OMS va crear el maig de 
2021 l’Accés Mancomunat a Tecnologia contra la COVID-19 (conegut 
com a C-TAP), on les empreses poden compartir dades i patents i 
permetre així que hi haja més producció, particularment als països en 
desenvolupament. Cap de les empreses més avançades en matèria de 
vacunes anti-COVID s’ha sumat a aquest mecanisme. Moltes nacions 
pobres depenen de COVAX, el fons d’Accés Global per a Vacunes de 
COVID-19. Per això s’ha d’insistir en el fet que les nacions riques que 
ja han immunitzat al seu personal sanitari de primera línia i als grups 
d’alt risc ajuden als països d’ingressos baixos i mitjans compartint els 
seus subministraments de vacunes amb COVAX”. Hem de reclamar a 
les farmacèutiques que no tanquen més acords bilaterals i prioritzen 
el subministrament de vacunes a COVAX o negocien acords amb els 
països que encara no han pogut vacunar al seu personal sanitari ni als 
seus grups d’alt risc. Un petit grup de països fabricadors i compradors 
de la major part de les vacunes del món controlen el destí de la resta 
del planeta”, la situació mundial continua sent perillosa. Pese a l’avanç 
dels coneixements sobre el coronavirus, a la creació de diverses 
vacunes, als esforços dels governs i comunitats i a l’àrdua labor dels 
treballadors sanitaris, la situació mundial continua sent fràgil”.”Cap 
país ha de donar per fet que ha superat la crisi independentment 
de la seua taxa de vacunació” Aquest virus canvia constantment 
i els canvis per venir podrien fer ineficients les nostres eines per a 
combatre’l i col·locar-nos de nou en el punt inicial.

Antonio B.Reflexiones. REIVINDICANDO EL BILINGÜISMO

Del consentiment a la indignació

Una de las mayores aberraciones de la pasada dictadura fue suspender y perseguir 
las lenguas oficiales, de las diferentes comunidades. La lengua es la herramienta 
fundamental que todos tenemos para entendernos con los demás; imponer a otro, la 
lengua que tiene que emplear para dirigirse a él, sigue siendo la misma aberración de 
la dictadura. ¿Por qué no puedes, tú hablarme en catalán y yo contestarte en castellano, 
si los dos nos entendemos? Esa educación, que has tenido hasta que yo entendiera tú 
lengua ¿Por qué no la mantenemos, pero ahora dirígete a mí en tu idioma, y no en él 
mio? Yo, en ocasiones sin imponérmelo nadie, dejo él castellano y hablo tu lengua. Pero, 
si me lo impones, ¿Seré menos egoísta que tú, o acabaré por seguir con mí castellano? 
Los que dicen que están atacando el catalán, se equivocan, un 25 % no es un ataque, si 
no, una continuación de la convivencia, y no confrontación, como preconizan algunos, 
si no, miren los que tengan estudiantes en casa, en algunos cursos, hasta la asignatura 
de castellano, está en catalán. Esa confrontación, que pasa de los políticos a la calle, 
con pancartas como: colonos marcharos de aquí, fuera fuerzas de ocupación etc. Se 
olvidan de que muchos de nuestros antepasados y nosotros mismos: andaluces, 
extremeños, maños etc. ayudaron y ayudan a levantar lo que ellos llaman su país, en 
los trabajos más precarios, con los sueldos más bajos y con horarios tercermundistas. 
Se olvidan de quién barría sus calles, quién recogía la basura o quién recogía y recoge 
su fruta etc. El bilingüismo no es una imposición, sino un respeto mutuo a la lengua del 
otro. Lo que es una imposición, es obligar a que un gobierno tome medidas que no le 
corresponden ¿Creen que Amazon, Neflix etc emitirán en catalán por el mero hecho de 
descolgar el teléfono el señor Sánchez? ¿Qué beneficios fiscales, o qué importe, pagaré 
el gobierno de Sánchez a esas plataformas, para contentar a sus socios? Si en educación 
tiene competencias, y partida presupuestaria la Generalitat ¿Por qué no paga a esas 
plataformas para que emitan en catalán? o mejor, que cree empleo subvencionando 
el cine, teatro etc a personas del país para promocionar su lengua. No creen, que si un 
perro y un gato, entendieran uno el idioma del otro, antes de enfrascarse en una lucha, 
tal vez se entenderían hablando antes de llegar a morderse. En un mundo globalizado 
(lo estamos sufriendo con el Covid) No caben barreras, ni fronteras, en un mismo país, 
ni aquellos que creen ver en ti, un enemigo por no hablar el mismo idioma, no tener los 
mismos ideales, o no comulgar con sus ideas. La convivencia entre personas es mucho 
más importante que cuatro descerebrados, esos que no les importa amenazar a un niño, 
o, a una familia, por el mero hecho de pedir, pedir para ellos, no contra ellos.

En poques dates el nostre Ajuntament i, en el seu nom, el màxim mandatari ha estat 
capaç de fer dues coses totalment contraposades.
A molts ens va sorprendre que  un bon dia, els passos de vianants propers als centres 
escolars del poble aparegueren il·lustrats amb uns nous pictogrames retolats en castellà 
que és com està establert a la Llei de Seguretat Vial segons manifesta la regidora d’obres 
i serveis (Fins a aquell dia posava PARA-MIRA-PASSA és de suposar que de forma no 
legal)
Ahir, indignat perquè en la nefasta campanya castellana de Nadal parida per la  
Generalitat Valenciana posava la Z al maltractat nom del nostre poble, l’alcalde li va 
escriure una carta al President Joaquin Puig per retreure-li el fet i recordar-li que el 
nom d’aquest poble no és altre que VINARÒS perquè així ho va decidir el plenari de 
l’Ajuntament, o va recolzar el Consell de la Generalitat i ho va acceptar el Ministerio del 
Interior.
Nosaltres volem dir-li al Sr. Alsina que triar entre fer ús del castellà o del valencià tampoc 
hauria de ser una opció. S’ha d’emprar sempre el valencià PERQUÈ SOM UN POBLE 
VALENCIÀ PARLANT encara que hi hague qui voldria evitar-ho i perquè ja n’hi ha prou 
de consentir que ens imposen la llengua forastera. Per allò de que “UNA LLENGUA NO 
MOR PERQUÈ QUI NO LA PARLA NO L’APRENGUE, UNA LLENGUA MOR PERQUÈ ELS QUE 
LA SABEN NO LA FAN SERVIR” i, en el seu cas perquè “QUI PERD ELS SEUS ORÍGENS, PER 
LA SEVA IDENTITAT
És de suposar que D. Joaquin li contestarà a l’alcalde que ell no en té cap responsabilitat 
directa en la malifeta de l’arbret de nadal castellanitzat fins el punt de posar-hi La Huerta 
Alta i La Huerta Baja o El Campo de Morvedrio i esperem que l’alcalde no ens conteste 
que ell tampoc sap res dels lletrerets dels passos de vianants idèntics als que s’han posat 
en altres municipis EN VALENCIÀ PERQUÈ NO ÉS VERITAT QUE SOLAMENT PUGUE SER EN 
CASTELLÀ.
Per a acabar solament dir que “quan es comença no dient que no, al final, s’acaba dient 
a tot que si i quan se diu sempre que si als de fora se`ls diu sempre que no als de casa”
BON NADAL/BO NADAL/EGUBERRI ON/Feliz Navidad
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El passat dilluns ventós 6 de Desembre, es va 
celebrar el 5 i 10k a Sant Mateu. Fins allí es van 
desplaçar nombrosos atletes del Club Esportiu 
Vinaròs. Feia goig veure tants de jovents del 
club que es van animar, per córrer el 5k júnior.
Els participants van ser:
Al 5k Martina Contreras, Aya Ameskour, Clàu-
dia Arroyo, Vera Pérez, Marta Zaragozá, Hugo 
Ramos, Hector Fabregat, Noé Cantero, Unai Rio, 
Alex Segura, Abel Julve i Adam Mestre

Al 10k, Edu Pla, Pau Forner, Felipe Beltrán, Juan 
Fco. Beltrán “Kaiko”, Juan Arnau, Manuel Ramos, 
Maribel Arenós i Laura Contreras.
Cal destacar els pòdiums de Club Esportiu Vi-
naròs.
– Edu Pla, 2n Senior i absolut.
– Pau Forner, 1r Sub 23.
– Maribel Arenós, 1a Veterana B.
Enhorabona a tots els atletes i agraïments al 
nostre patrocinador, Facsa-Aigües de Vinaròs.

José Antonio Miralles

5 i 10K Sant Mateu

El passat cap de setmana els nostres nadadors van participar en les últimes proves 
de l’ any. El dissabte 18 de desembre,els equips benjamí i aleví van participar en la 
tercera jornada de Lliga d’ aquestes categoríes que es va celebrar en la Piscina Yu-
rema Requena de Vilarreal. Un total de 33 nadadors que van anar acompanyats pel 
seu entrenador Isidro Martorell  van disfrutar d’ una tarde de natació.
Els més menuts del club ho van fer molt bé,van nadar en moltes ganes i en la ca-
tegoría aleví es van aconseguir algunes marques mínimes de cara al Campionat 
Autonòmic d’ hivern. Els equips infantil, junior i absolut van participar en la tercera 
jornada de lliga infantil i tercer Control junior i absolut que es va celebrar en sessió 
de dissabte tarde i diumenge matí en la Piscina Provincial de Castelló.
Albert Delmonte i David León van acompanyar els seus nadadors, 32 en total de 
les tres categories. Felicitar als nadadors pels resultats aconseguits ja que l’ equip 
va aconseguir moltes marques mínimes per a poder participar en el Campionat 
Autonòmic d’ hivern. Destacar els resultats de :
Gemma Fibla, en la prova de 200 mtrs lliures en un temps de 2.11.90 va aconseguir 
mínima nacional d’ estiu.
Alvaro Fernández, que va aconseguir mínima nacional d’ estiu en la prova de 50 
mtrs lliures en 26.15
Gerard Labernia en un temps de 1.56.28 i Andreu Jovani en un temps de 1.55.87 en 
la prova de 200 mtrs lliures van aconseguir mínima nacional junior per al Campio-
nat d’ hivern.

Cap de setmana intens 
de competicions

VINARÒS
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El club TAEKWONDO ATENCIA Vinaròs y Alcanar participó en el Trofeo de Navi-
dad de Alcora obteniendo estos resultados
 - AARÓN QUEROL:  combate Medalla; salto Ap chagui BRONCES
-  ABRIL HAURES:  combate Medalla
- AINARA HAURES: salto Ap chagui PLATA; salto Yop chaqui ORO;
Medalla en COMBATE
-POL CALLARISA:  Medalla en COMBATE
- ROMEO GELLIDA: técnica ORO; Medalla en combate
- MARTÍN MARTÍN, técnica PLATA, Medalla en combate; salto Ap chagui PLATA
También queremos felicitar a nuestros árbitros, Eric Atencia y Denisa, por su 
participación.

Club Taekwondo Atencia

Ingrid Viana, autora de la mascota de la samarreta 
de les escoles esportives de Vinaròs

E.F.
Les samarretes de les escoles esportives 
EMIARE d’aquesta temporada llueixen una 
mascota dibuixada per Ingrid Viana Fuster, 
alumna del CEIP Assumpció de Vinaròs. Es 
tracta d’un elefant  Ingrid ha estat la guan-
yadora de l’habitual concurs. El segon pre-
mi general ha estat per a Iris Beltrán, del 
CEIP Sant Sebastià i el tercer, per a  Andreu 
Borut, del CEIP Misericòrdia.
Aquest dilluns a la vesprada se celebrà el 
lliurament dels premis al pavelló polies-
portiu. Els tres guanyadors generals van 
rebre xecs regals i també va haver-hi obse-
quis per a tots els finalistes.
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Les inscripcions ja 
estan obertes 

Club Bàsquet Gil Comes Vinaròs 

Alevín 
Vinaròs 45- cb Castellón 60
Gran partido de los alevines contra el primer cla-
sificado del grupo, donde reducimos los errores, 
más que nunca, llegando a ir bastantes partes del 
partido por delante en el marcador y llegando a fal-
ta de 3 minutos, solo 6 puntos a bajo. Debido a la 
poca falta de experiencia no supimos gestionar el 
final de partido. Buen partido pese a la derrota para 
terminar el año.

Infantil Masculino
CB Gil Comes Vinaròs 50     CB Segorbe 56
Partido bastante igualado en casi todos los parcia-
les, sacando el equipo visitante, mínimas ventajas, 
la cual no supimos resolver de cara al final, ya que 
nos han defendido en zona. Igualmente, no se ha 

jugado bien, fallando conceptos fáciles, como pa-
ses, rebotes, defensa y definición de cara a canasta. 
Nos queda otra media temporada, luego de las 
fiestas, así que seguiremos dándolo todo en los 
próximos entrenos.

Cadete masculino
Burriana 50 Vinaròs 67
Último partido de la primera fase de la cual el equi-
po sale invicto. Pese a ello no ha sido un buen par-
tido de los vinarocenses. La falta de intensidad y la 
relajacion han hecho que se fallaran muchas canas-
tas fáciles. Hay mucho que trabajar para afrontar 
con garantías la siguiente fase que sera más dura. 

Senior masculino
C.B GIL COMES VINARÒS 79 / C.B MORVEDRE 69

Partido que se presentaba complicado para el Vi-
naròs por las muchas bajas con las que contaba y 
además se unió la lesión de David nada mas co-
menzar el partido, con lo que el partido se ponía 
cuesta arriba. Pero el Vinaròs supo sobreponerse y 
al final conseguir una victoria.
El partido fue muy igualado y casi siempre con ven-
tajas de entre 6 y 10 puntos para el equipo visitan-
te, pero los locales conseguían no irse del partido. 
En el último cuarto el Vinaròs apretó en defensa y 
jugó con calma en el ataque lo que lo llevó a poner-
se por delante a falta de 6 minutos y a partir de ahí 
ir aumentando la diferencia hasta los 10 puntos del 
final del partido.
Victoria importante y más tal como se dio. 

Gran trabajo del equipo

INFANTIL MASCULÍ: 
ARTCLINIC CBM VINARÒS 9 - ALMASSORA BM. 29
 CBM Vinaròs: Eduardo Serret, Néstor Garriga, , Ian 
Ferrer, Jeremy Vargas, Eloy Corral, Xavier Cruella, Izan 
Arques, Sebastià Aulet, Marcos García i José Franch.
Partit igualat a la primera part en accions boniques 
per part dels dos equips i que a la represa els foras-
ters van ser superiors per el seu físic i perquè estan 
més rodats i es van endur un partit més igualat del 
que reflexa el marcador. 

JUVENIL MASCULÍ:
  Ranking 9-16 València 2
RODA CONSTRUCCIONES Y DISEÑO CBM VINARÒS 24 
- HANDBOL OLIVA 32
 CBM Vinaròs: Joan Amare, Erik Kharkavchuk, Héctor 
Barreda (2), Alexis Federico, Máximo Blasco, Álex Mi-
ralles, Joan Albiol (2), Juanpe Adell (2), Unai Rubio (6), 
Marc Pérez (2) i Sergio Julve (10).
Partit molt difícil el jugat front un gran equip que en-
cara que es va resoldre a la primera part, 11-19, els 
nostres no li van perdre la cara al partit i van intentar 
a la segona part ajustar el electrònic.
De principi els visitants jugant ràpids contraatacs van 
desmontar a un Vinaròs impotent, que va fer un fruix 
partit en defensa.
En atac els Vinarossencs,van perdre infinitat de ba-
lons i això contra el Oliva ho pagues i molt.
La segona part es va canviar alguna coseta, però les 
pèrdues no forssades van evitar que els nostres es 
apropessen als valencians, a seguir per este camí xa-
vals i ara a disfrutar dels Nadals.
SENIOR MASCULÍ: 
1 Auto Masc Nord A :
TUDOR BARS C.BM. VINARÒS  31

H. ONDA.                                      28
   CBM Vinaròs: Marc Sanz, Cristian Gimeno, Nicolas 
Domínguez (1), Jahir Nahuel (4), Cristian Miralles 
(2), Martín Redó (7), Max Redó (5), Sergi Llonart (7), 
Quim Sanz (4) i Marcos Chaler (1).
SI QUE ES POT, el Vinaròs que estaba contra les cor-
des, lluny dels primers llocs jugaba contra el Onda 
una autèntica final.
I encara que només tenia 9 jugadors degut a les 
moltes i importants baixes, va poder guanyar de 
manera èpica un partti i perquè no, somiar en en-
trar als 2 primers llocs.
Un partit complicat per els Vinarosencs, que el 

Onda a la primera part va anar per devant 3 i 4 
gols, però la fe del Vinaròs i la gran defensa,i sobre 
tot la grada que no va parar de animar i que van 
fer més de 4 gols,  els va fer arribar al descans en 
empat.
Els segons 30 minuts, es va continuar en una de-
fensa molt agresiva que els visitants, no podien 
passar i en atacs ràpids i letals quan es podia i fent 
atacs elaborats i passats quan era menester, va 
permetre  sumar 2 punts importantíssims.
Per acabar el C.BM. Vinaròs vol desitjar a tots els 
aficionats i gent de Vinaròs que passen unes bo-
nes festes Nadalenques.

Club Balonmano Vinaròs
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Laia Casanova/Club Voleibol Vinaròs
Els diferents equips del club van jugar el passat cap 
de setmana els últims partits d’aquest 2021. L’equip 
infantil masculí va guanyar al Mondent l’Illa Grau 
per 1-3. A més, dissabte a la tarde l’equip juvenil 
femení es desplaçava a València per jugar contra 
El CV La Canyada, quartes a la lliga. En un partit 
ajustat, les jugadores vinarossenques van saber 
mantenir un bon joc, que els va donar la victòria 

per 1 set a 3, sumant així 3 punts importants per 
a la classificació.  L’equip sènior masculí es va des-
plaçar a Godella per jugar contra el Blu Volley en 
un enfrontament que va acabar en 1-3 a favor de 
l’equip vinarossenc.  
Diumenge, per tancar l’any, els dos equips sèniors 
van disputar l’última jornada abans del descans per 
Nadal amb partits claus per mantenir-se la classifi-

cació.  L’equip femení va aconseguir sumar 3 punts 
enfront del Blu Volley en un partit ajustat (3-1) i 
l’equip sènior masculí va guanyar al CV Mediterrá-
neo B en un partit igualat al màxim, que finalment 
es va decantar per l’equip local per 3 set a 1.
En acabar els enfrontaments dels sèniors i després 
d’una jornada amb un ple de victòries, es va realit-
zar la presentació dels 8 equips del club.

Ple de victòries en l’última jornada de l’any 
i presentació del club
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#hiraldoteam
BONES FESTES
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TAULER MUNICIPAL

O R G A N I T Z A

Centre d’Inspiració Turística - 
Cotxera de Batet

Exposició de 
pesebres i  
diorames

DATES

HORARI

Del 22 de desembre del 2021 
fins al 6 de gener de 2022

Tots els dies, de 17.30 a 20.30 h

ENTRADA GRATUÏTA

Associació  
Betlemística  
del Baix Maestrat

CASA DELS NANOS I GEGANTS
AUDITORI AIGUALS D

Del 17 de desembre al 9 de gener

            

“FAÇANES, PEIXERES I UN CONTÉ.....IAKARÉ
L’univers petit de Sergi Salvador

De dimarts a diumenge de 18:00 a 21:00 h

 

Exposició 

CASA DELS NANOS I GEGANTS
AUDITORI AIGUALS D’IZCO DE VINARÒS

17 de desembre al 9 de gener

FAÇANES, PEIXERES I UN CONTÉ.....IAKARÉ
univers petit de Sergi Salvador

De dimarts a diumenge de 18:00 a 21:00 h

CASA DELS NANOS I GEGANTS-
IZCO DE VINARÒS 

17 de desembre al 9 de gener 

 

FAÇANES, PEIXERES I UN CONTÉ.....IAKARÉ” 
univers petit de Sergi Salvador 

De dimarts a diumenge de 18:00 a 21:00 h 
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ACTUALITATTAULER MUNICIPALE L  D I A R I E TVinaròs

 

Exp. 762/2021

TASA MEMU2021-2

Tesorería / MTG / im

ANUNCIO

Por  Decreto de Alcaldía  de fecha 30 de noviembre de 2021 se procedió a la aprobación del 

padrón  de la  tasa  del  mercado municipal  del  segundo semestre  de 2021,  determinándose 

asimismo la exposición de las mismas en el Tablón de Anuncios del Ayuntamiento y en el BOP.

El período voluntario de pago de dichas tasas será del 15 de diciembre de 2021 al 31 de enero 

de 2022.

Los recibos domiciliados recibirán el cargo en cuenta a partir del día 27 de diciembre de 2021.  

El  resto recibirán en su domicilio  carta de pago para realizar  ingreso en cualquiera de las 

formas allí indicadas.

Lo que se hace público para su general conocimiento.

 

DOCUMENTO FIRMADO ELECTRÓNICAMENTE
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Anuncio licitación
L’Ajuntament de Vinaròs, por Decreto de Alcaldía de fecha 
03 de diciembre de 2021, aprobó el expediente y los pliegos 
para la contratación DE LA INSTALACIÓN, MANTENIMIENTO Y 
GESTIÓN DE UN SISTEMA DE SOFTWARE Y HARDWARE PARA 
LA SENSORIZACIÓN Y MONITORIZACIÓN DE CONSUMOS 
ENERGÉTICOS Y OTROS PARÁMETROS DE REFERENCIA EN 
EDIFICIOS MUNICIPALES, contrato que se encuentra dentro 
de la Estrategia de Desarrollo Urbano Sostenible e Integrado 
(EDUSI), cofinanciado por el Fondo Europeo de Desarrollo 
Regional (FEDER), 2014-2020. (Exp.Grals 21/21 Gest. 5690/21).

La obtención de documentación e información: Ajuntament 
de Vinaròs, Pza. Parroquial, nº 12, 2º piso, de lunes a viernes de 
9 a 14 horas y en la página www.vinaros.es /Perfil Contractant

La fecha límite de presentación de la documentación 
electrónicamente: el 10 de enero de 2022.

Lugar de presentación: Plataforma de contratación del Sector 
Público de l’Ajuntament de Vinaròs.
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ACTUALITATE L  D I A R I E TVinaròs
ESQUELES PUBLICITAT

5º Aniversario de:
Manolo Armela Vizcarro

Que falleció cristianamente en Vinaròs
el dia 30 de diciembre de 2016

a los 60 años de edad 
D.E.P.

Tu familia y amigos te recuerdan con cariño.
       

2º Aniversario de

D.E.P.

Que falleció cristianamente en Palma de Mallorca,
a los 98 años de edad, el 5 de diciembre de 2019

y descansa en Vinaròs.

ROSA TÁRREGA TÁRREGA

“QUIENES TE QUISIMOS NO TE OLVIDAREMOS.

TUS HIJAS, SOBRINOS, NIETOS Y BISNIETOS.”

Vinaròs, diciembre 2021

Vinaròs, Octubre 2012

--Ai! Q’ha segut d’aquella xiqueta? (VSM)

Sueño con una niña de 7 años llamada Vicentica,
a la que veo, perpleja ante la vida que le aguarda,
en viejas fotografías que tienen más de noventa años.

16.º Aniversario de
Vicentica Salvador Moliner

VINARÒS: Cementerio Municipal: Carrer Santa Irene, Fila Nº 136, Nicho Nº 3

 8.Dic.1914, Cervera del Maestre
14.Abr.1936, con Juan José RAMOS MONZÓ

24.Oct.1996, Castelló de la Plana

Vinaròs, Diciembre 2021

20º Aniversario de

JUAN JOSÉ RAMOS MONZÓ

Con agradecimiento eterno
a las Manos Amigas

por los Ramos de Flores.
Todos estamos,

ausentes y presentes,
en la carrera del tiempo.

VINARÒS: Cementerio Municipal: Carrer Santa Irene, Fila Nº 136, Nicho Nº 3

      25.Dic.2001,Vinaròs

21.Sept.1908, Cervera del Maestre*

14.Abr.1936, con Vicentica SALVADOR MOLINER

Plaza Jovellar, num. 15  VINARÒSTel.: 964 45 17 38

Sempre les últimes 

novetats per a 
aquest Nadal !
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Parròquia Arxiprestal de l’Assumpció:  Laborals: 9.00 i 
19.00 h  Dissabte: 9.00, 19.00 h.  Diumenge: 9.00, 
12.00 i 19.00h. 

Convent Divina Providència: 
Laborals: 19.30 h. Festius: 10.30 h.

Parròquia de Santa Magdalena: Laborals: 8.30 i 19.30h. 
Dissabte: 8.30 i 19.30. Diumenge: 9.00, i 19.30h

Sant Roc: Dissabte: 20.30h (juliol i agost)

El Carme dels Mariners: Diumenge: 10.15 h
Residència de Sant Sebastià: Laborals: 9.00 h. 
Diumenge: 10.00 h

Església Evangèlica (St. Josep 69): Diumenges: 11.00 
h, Dimarts estudi bíblic: 20 h 

Església Evangèlica (av. Tarragona): Diumenge: 11 h

HORARI DE MISSES

Víctimes de la violència de génere
Taxi Arcadi (adaptat per a discapacitats)

016
674 700 700

TELÈFONS D’INTERÉS
Ajuntament 964 40 77 00
Aigües de Vinaròs 964 40 77 67
Ambulatori (cita prèvia)
Ambulatori (urgències)

964 47 75 00
964 45 57 57

Biblioteca 964 45 95 90
Casal Jove 964 40 03 14

Contribucions  964 45 47 52
Cultura  964 40 77 06
Creu Roja Vinaròs                964 45 94 64    
Recollida d’estris voluminosos  964 40 78 03
Emergències 112
Escola d’Art 964 45 38 02
Escola de Música 964 45 62 03

Gruas y taxis Jaime Bas, S.L. · 24 horas 964 40 11 11
Guàrdia Civil 964 40 71 40
Hisenda 964 40 22 11
Hospital (centraleta i habitacions) 964 47 70 00
Hospital (cita prèvia) 964 47 71 60
Infodona 964 45 64 52
Informació i Turisme 964 45 33 34
INSS (Seguretat social) 964 45 13 50
ITV 902 12 00 13
Participació Ciutadana 900 50 63 76
Patronat d’Esports 964 45 46 08
Patronat de Turisme 964 45 52 53
Policia Local 964 40 77 04
PROP 964 456 234 / 012
Ràdio Taxi Vinaròs 964 45 51 51
Recollida d’animals perduts 964 45 00 07
Registre civil 964 45 28 77
Registre de la propietat 964 45 18 14
SERVEF (Oficina d’ocupació) 964 45 05 16
Serveis Socials 964 45 00 75
Vinataxi 600 600 333

Cerrajero 24h ·  Vimar 667 60 70 86
OMIC 964 40 77 00

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes 
964 40 56 15
964 40 74 93

Centre de Formació de Persones Adultes “Llibertat” 

Gas butà 964 45 11 24

         TRENS  VINARÒS-VALÈNCIA         VINARÒS-CASTELLÓ

AUTOBUSOS
El Setmanari Vinaròs no es responsabilitza de canvis o errors en els horaris. 
Es recomana consultar  els horaris a les pàgines web d’ Autos Mediterráneo i Renfe

CATÍ    

ANROIG

XERT

SAN MATEU

CANET

LA JANA

TRAIGUERA

SAN JORDI

VINARÒS

8:15

8:25

8:30

8:45

9:00

9:10

9:15

9:20

9:45

17:30

17:20

17:15

16:55

16:45

16:35

16:30

16:25

16:00

CATÍ - VINARÒS

LUNES, MIÉRCOLES Y VIERNES no festivos

*resto de días sin servicio

VUELTAIDA

HORARIOS ACTUALIZADOS A 24/09/20

E L  D I A R I E TVinaròs

DILLUNS, DIMECRES I DIVENDRES 
NO FESTIUS

La resta de dies sense servei
POBLACIÓ ANADA TORNADA
CATÍ 8:15 17:30
ANROIG 8:25 17:20
XERT 8:30 17:15
SANT MATEU 8:45 16:55
CANET 9:00 16:45
LA JANA 9:10 16:35
TRAIGUERA 9:15 16:30
SANT JORDI 9:20 16:25
VINARÒS 9:45 16:00

CATÍ-VINARÒS

URBÀ VINARÒS

DILLUNS A 
DIVENDRES

VINARÒS -ZONA 
NORD

ZONA NORD-
VINARÒS

VINARÒS 
-ZONA SUD

ZONA SUD-
VINARÒS

8:30
9:15
9:55

11:05
11:45
12:55
13:35
14:45
15:25
16:35
17:15
18:25
19:05
20:15

7:30
8:30
9:35

10:15
11:25
12:05
13:15
13:55
15:05
15:45
16:55
17:35
18:45
19:25
20:35

7:30
8:50

10:35
12:25
14:15
16:05
17:55
19:45

8:00
9:00

10:50
12:40
14:30
16:20
18:10
20:00

DISSABTES, 
DIUMENGES FESTIUS
( Diumenge i festius , 
només juliol i agost)

VINARÒS -ZONA 
NORD

ZONA NORD-
VINARÒS

VINARÒS 
-ZONA SUD

ZONA SUD-
VINARÒS

9:10
9:50

11:00
11:40
12:50
16:40
17:20
18:30

9:30
10:10
11.20
12:00
13:10
17:00
17:40
18:50

          10:30
12:20
18:00

9:00
10:45
12:35
16:30
18:15

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
La Farmacia de guardia realizará un turno de 24h (de 9.00h a 9.00h). 

Entre las 24h y las 8.00h, únicamente se realizarán dispensaciones con 
receta médica y se deberá llamar a la policía local 964 40 77 04

25 desembre PITARCH C/Pilar 120
26 desembre VINARÒS FARMÀCIA .Av País Valencià 15
27 desembre FERRER Pl/Sant Antoni 34
28 desembre ROCA C/Sant Francesc 6
29 desembre GUIMERÁ Plaça Església
30 desembre ADELL P.Picasso/Pius XII
31 desembre SANZ C/Pont 87
 1 gener VALLS Av.Fco J.Balada 24

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  06 agosto 2021 16:45:05

Origen: VINAROS
Destino: VALENCIA (TODAS)
Trenes para el día: lunes 06 septiembre 2021
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
14431 REGIONAL 05.45 07.45 2h. 0min. 12.30
14018 REG.EXP. 07.10 09.05 1h. 55min. 14.10
38018 REGIONAL 07.10 09.05 1h. 55min. 12.30
14437 REGIONAL 09.25 11.51 2h. 26min. 12.30
00697 TORRE ORO 10.52 12.20 1h. 28min. 24.40
18093 REG.EXP. 13.08 15.08 2h. 0min. 14.10
00463 Intercity 13.56 15.23 1h. 27min. 24.40
38022 REGIONAL 14.12 16.08 1h. 56min. 12.30
14022 REG.EXP. 14.12 16.08 1h. 56min. 14.10
00165 Intercity 16.54 18.28 1h. 34min. 24.40
14447 REGIONAL 18.30 21.10 2h. 40min. 12.30
14304 REGIONAL 19.42 21.55 2h. 13min. 12.30

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  09 agosto 2021 10:14:48

Origen: VINAROS
Destino: CASTELLO
Trenes para el día: jueves 09 septiembre 2021
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
14431 REGIONAL 05.45 06.40 55min. 7.40
14018 REG.EXP. 07.10 08.04 54min. 8.40
38018 REGIONAL 07.10 08.04 54min. 7.40
14437 REGIONAL 09.25 10.25 1h. 0min. 7.40
00697 TORRE ORO 10.52 11.28 36min. 18.10
18093 REG.EXP. 13.08 13.59 51min. 8.40
00463 Intercity 13.56 14.34 38min. 18.10
38022 REGIONAL 14.12 15.03 51min. 7.40
14022 REG.EXP. 14.12 15.03 51min. 8.40
00165 Intercity 16.54 17.34 40min. 18.10
14447 REGIONAL 18.30 19.30 1h. 0min. 7.40
14304 REGIONAL 19.42 20.34 52min. 7.40
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agenda

         TRENS VALÈNCIA-CASTELLÓ-VINARÒS

CASTELLÓ              6:00  - 13:00 - 20:00

BENICÀSSIM           6:20 - 13:20 - 20:20

PLAYETAS               6:25 - 13:25 -  20:25

OROPESA                6:40 - 13:40 - 20:40

RIBERA                    6:50 - 13:50 - 20:50

TORREBLANCA       7:00 - 14:00 - 21:00

ALCALÁ                   7:15 - 14:15 - 21:15

STA. MAGDALENA  7:25 - 14:25 -  21:25

BENICARLÓ            7:35 - 14:35 -  21:35

VINARÒS                 7:55 -14:55  - 21:55

VINARÒS                  08:00  -  15:00  - 22:00

BENICARLÓ             08:24  -  15:24  - 22:24

STA. MAGDALENA   08:35  -  15:35  - 22:35

ALCALÁ                     08:45  -  15:45  - 22:45

TORREBLANCA        09:00  -  16:00  -  23:00

RIBERA                     09:10  -  16:10  - 23:10

OROPESA                 09:15  -  16:15  - 23:15

PLAYETAS                 09:25  -  16:25  - 23:25

BENICÀSSIM             09:30  -  16:30  - 23:30

CASTELLÓ                09:55  -  16:55  - 23:55

CASTELLÓ - VINARÒS

LUNES A DOMINGO
VUELTAIDA

HORARIOS ACTUALIZADOS A 19/10/20

IDA
VUELTA 

Castellón - Estación de Autobuses 

Cardenal Costa (esq. Avda. Barcelona)
Avda. Benicàssim (Estadio Castalia)

Avda. Benicàssim (Hospital General)

Avda. Barcelona (esq. Paseo Morella)
Pza. T. Izquierdo (Esc. Virgen de Lourdes)

Pinar del Mater Dei
Benicàssim - Avda Castellón (Carmelitano)

C/ El Clot (junto Puente de Hierro)
Avda. Barcelona (Monjas Oblatas)

C/ Santo Tomás (Rte Montesol)

PLAYETAS
Avda  Barcelona (Voramar)

Oropesa - Cuartel de la Guardia Civil
TORRE DE BELLVER

N-340 Empalme Cabanes
C/ J. Rivera Forner (Porches)

N-340 - Venta Germán

N-340 - Rte Camioneros
N-340 - Rte. Tere

Torreblanca - C/ San Antonio (cooperativa)

Avda. del Mar (Turísmo)
C/ San Antonio (Ayuntamiento)

C/ San Jaime, nº108

Alcalá - General Cucala (Campo Futbol)
Empalme Alcocebre

Avda. H Marruecos (Estación)
Sta. Magdalena C/ Estación - C/ Carretera

Benicarló - C/ San Francisco (casal)

Vinaroz - Picasso

Vinaroz - Río Servol

En el regreso, solicite al conductor la parada en la
UJI. En los servicios con llegada a Castellón a las

9:55 y 16:55
SOLO DÍAS LECTIVOS 

A las 12:50 y 19:50 salida desde la UJI
SOLO DÍAS LECTIVOS 

Hospital de Vinaroz 

www.autosmediterraneo.com   (964) 22 00 54

AUTOBUSOS
El Setmanari Vinaròs no es responsabilitza de canvis o errors en els horaris. 
Es recomana consultar  els horaris a les pàgines web d’  Autos Mediterráneo i Renfe

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  19 agosto 2021 10:51:56

Origen: VINAROS
Destino: BARCELONA (TODAS)
Trenes para el día: domingo 19 septiembre 2021
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
18084 REG.EXP. 06.53 10.25 3h. 32min. 17.60
99402 MD 10.03 14.28 4h. 25min. 13.00
00460 Intercity 14.32 16.40 2h. 8min. 30.00
00694 TORRE ORO 17.43 19.38 1h. 55min. 30.00
00264 Intercity 18.32 20.40 2h. 8min. 30.00
18096 REG.EXP. 18.43 22.25 3h. 42min. 17.60
01402 Intercity 21.40 23.39 1h. 59min. 30.00

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  06 agosto 2021 16:58:39

Origen: BARCELONA (TODAS)
Destino: VINAROS
Trenes para el día: lunes 06 septiembre 2021
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
00697 TORRE ORO 09.13 10.51 1h. 38min. 30.00
18093 REG.EXP. 09.43 13.08 3h. 25min. 17.60
99607 MD 10.43 14.11 3h. 28min. 13.00
00463 Intercity 12.00 13.55 1h. 55min. 30.00
00165 Intercity 15.00 16.52 1h. 52min. 30.00
99842 MD 15.40 19.41 4h. 1min. 12.90
18189 REG.EXP. 19.43 23.05 3h. 22min. 17.60

        VINARÒS-CASTELLÓ       VALÈNCIA-VINARÒS      CASTELLÓ-VINARÒS

VINARÒS-BENICARLÓ-PENÍSCOLA

Parades Vinaròs-Benicarló-Peníscola:  

Riu Cervol - Av. Llibertat (només de tornada) - Església (només d’anada) - 
Av. Picasso - Av. Pius XII - Renfe/Vinaròs - Hospital Comarcal - Pol. Industrial 
(pista atletisme) - Pol. Vinaròs (Carrefour) - Batreta N340, Km1045.8 - 
Renfe/Benicarló (només a l’estiu) - Casal C/S Francesc,29 - Jardins Plaça 
Constitució 1 - Neptuno (només de tornada) - Doctor Fleming (Mercadona 
i només d’anada) - Farell.Avg. Papa Luna 73 - Can Vicente. P.Luna, Plenamar 
- Las Caracolas. P Luna 370 - Fruit. Piñana - Voramar, Gran Hotel Peníscola - 
Casablanca, Plaça Luna Restaurante Fontana - Peñismar, Piscina Municipal 
- Bodegón 2000, (P. Luna 80) - Acuazul, Apartaments Picasso - Hotel 
Peníscola Plas, Hotel Felipe II -  Hosteleria del Mar ( P. Luna,19) - Hotel Maria 
Cristina, P Luna 10 - Turismo , (Av Primo de Rivera, 31) - Plaça Constitució, 
Ajuntament -  Castell  (Plaça J.B. Antonelli)

VINARÒS-BARCELONA

BARCELONA-VINARÒS

Rio Sérvol - VINARÒS, a: 
BENICARLÓ
PEÑISCOLA

PEÑÍSCOLA, a:
BENICARLÓ
VINARÒS

Renfe BENICARLÓ, a:
BENICARLÓ Centro
PEÑISCOLA

PEÑISCOLA, a:
BENICARLÓ Centro
Renfe BENICARLÓ

Peñiscola

Vinaròs
Horarios revisados Julio 2021, actualmente en vigor

Plaza Constitución 
BENICARLÓ, a:

De 6:30 a 23:30 cada 30 minutos

7:30 y de 8:15 a 1:15 cada 30 minutos

7:15 - 8:15 - 8:45 - 9:45 - 10:15 - 11:15 - 11:45 - 12:45 - 13:15 - 
14:15 - 15:15 

8:00 - 9:00 - 9:30 - 10:30 - 11:00 - 12:00 - 12:30 - 13:30 - 14:00 - 
15:00 - 16:00. De 17:00 a 23:00 cada 30 minutos. 

De 7:00 a 0:00 cada 30 min. 

8:00 y de 8:45 a 1:45 cada 30 min.

 De 16:15 a 22:15 cada 30 minutos. 23:15 y 23:45

HORARIOS AUTOBÚS

VINARÒS - BENICARLÓ - PEÑISCOLA
VERANO - Del 10 de Julio al 7 de Septiembre 2021

Plaza Constitución 
BENICARLÓ, a:

Vinaròs: Tel. 964 401 936

Vinaròs

Cervol

Riu Cervol

Vinaròs

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  06 agosto 2021 16:45:13

Origen: VALENCIA (TODAS)
Destino: VINAROS
Trenes para el día: lunes 06 septiembre 2021
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
14430 REGIONAL 05.38 07.43 2h. 5min. 12.30
14020 REG.EXP. 07.55 10.02 2h. 7min. 14.10
38020 REGIONAL 08.03 10.10 2h. 7min. 12.30
00460 Intercity 13.05 14.31 1h. 26min. 24.40
14302 REGIONAL 14.17 16.21 2h. 4min. 12.30
14446 REGIONAL 14.40 17.05 2h. 25min. 12.30
00694 TORRE ORO 16.12 17.41 1h. 29min. 24.40
18096 REG.EXP. 16.38 18.42 2h. 4min. 14.10
00264 Intercity 17.10 18.31 1h. 21min. 24.40
98289 LD-MD 18.28 22.03 3h. 35min. 21.20
14452 REGIONAL 18.35 21.10 2h. 35min. 12.30
14016 REG.EXP. 20.07 22.03 1h. 56min. 14.10
38016 REGIONAL 20.07 22.03 1h. 56min. 12.30

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  09 agosto 2021 10:14:54

Origen: CASTELLO
Destino: VINAROS
Trenes para el día: jueves 09 septiembre 2021
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
14430 REGIONAL 06.48 07.43 55min. 7.40
14020 REG.EXP. 09.07 10.02 55min. 8.40
38020 REGIONAL 09.15 10.10 55min. 7.40
00460 Intercity 13.50 14.31 41min. 18.10
14302 REGIONAL 15.26 16.21 55min. 7.40
14446 REGIONAL 16.10 17.05 55min. 7.40
00694 TORRE ORO 17.07 17.41 34min. 18.10
18096 REG.EXP. 17.50 18.42 52min. 8.40
00264 Intercity 17.52 18.31 39min. 18.10
14452 REGIONAL 20.15 21.10 55min. 7.40
14016 REG.EXP. 21.09 22.03 54min. 8.40
38016 REGIONAL 21.09 22.03 54min. 7.40
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OPINIÓ

C O N F I R M A  L A  A S I S T E N C I A  A  A N A  C A N T A L E T A  6 5 4  7 8 9  2 0 0

EN LES COMPRES DEL 13 DE DESEMBRE AL 5 DE GENER,
AMB LA TEUA TARGETA DE FIDELITZACIÓ, SORTEGEM

UN CREUER PEL MEDITERRANI 

Bons Nadals
E L  M E R C A T  U S  D E S I T J A

a més...

WWW.MERCATDEVINAROS.ES

Repartiment gratuït  
I  d e  r e g a l  a m b  l e s  t e u e s  c o m a n d e s  d e  N a d a l ,  u n  p a c k  E C O !  

A r a  t a m b é  e n v i e m  a  m é s  p o b l e s :  V i n a r ò s ,  S a n t  R a f e l  d e l  R i u ,
S a n t  J o r d i ,  C à l i g ,  C e r v e r a ,  S a n t M a t e u ,  T r a i g u e r a ,  L a  J a n a ,

R o s s e l l ,  C a n e t  l o  R o i g ,  X e r t
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ACTUALITATOPINIÓE L  D I A R I E TVinaròs



FIBRA 100 + 14GB FIBRA 100 + 2X 9GB FIBRA 100 + 10GB

ADICIONALES 25GB 10€ ADICIONALES 15GB 10,9€ ADICIONALES 10GB 10€

15,25€ 135€

295€

295€

309€

C� �������� ��-2� V������ - 622622230

35,95€

GARMIN - 010-02156-12COOL OSLO (C. ROSA)XIAOMI MI BAND 4C INNJOO
IJ-RYDER XL PRO 2-ORG

XIAOMI REDMI NOTE
10 PRO

XIAOMI POCOPHONE
X3 PRO 11 

649€ 425€

X

SEMI
NUEVO

SEMI
NUEVO

COBERTURA ORANGE

COBERTURA VODAFONE

COBERTURA MOVISTAR

OFERTA LIMITADA FIBRA 300MG + FIJO POR SOLO 14,50 €

Tu tienda online  (infocliesmart@gmail.com)www.cliesmart.com
Asesoría en telecomunicaciones para particulares y empresas

V������� � O����� � Y���� � M�������

28,99€ 34,7€ 30€


